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اصلاحات ساختاری در اقتصاد ایران ضرورتی است. اگرچه 
دولت های گذشته تاکنون تلاش کرده اند از زیر بار آن شانه 
خالی کنند. اما مشکلات گریبان اقتصاد ایران را رها نکرده 

و هر روز گلوی اقتصاد ایران را بیشتر می فشارد.
هر دولتی که بر سر کار می آید افق دست کم چهارساله 
را پیش روی خود می بیند. طبعا دولت مرحوم آقای رئیسی 
هم از این قاعده مســتثنی نبوده است؛ اما حادثه تلخی که 
رخ داد کار آن دولت را ناتمام گذاشــت و اینک برای دولت 
موقت آقــای مخبر و رئیس جمهور بعدی که تقریبا دو ماه 
دیگر مشخص می شــود مسوولیت هایی باقی مانده است و 

تصمیماتی که خواهی نخواهی باید گرفته شود.
نکته اول که بیش از هر چیز خودنمایی می کند، ضرورت 
اصلاح قیمت حامل های انرژی اســت. فرصت های زیادی 
سپری شد تا این اصلاح صورت گیرد که از آن استفاده نشد. 
این امکان وجود داشت که افزایش های اندکی انجام شود تا 
ذهنیت تثبیت قیمت بنزین مرتفع شود؛ ولی این امکان ها 
محقق نشد. ناترازی شدید بازار انرژی هر کس را که بر سر 
کار آید، ناگزیر از تصمیم گیری در این زمینه خواهد کرد. به 
باور اینجانب، هرچه زودتر این تصمیم گیری انجام شود بهتر 
خواهد بود و درد تصمیم مذکور راحت تر تحمل خواهد شد.

نکته دوم درباره بازار ارز اســت. اگرچه آقای فرزین در 
ابتــدای کار نرخ آزاد ارز را انــکار کرد و نرخ های جایگزین 
و بازارهــای جایگزین را معرفی کرد، ولی واقعیت خود را بر 
خواست ها، سلیقه ها و ترجیحات تحمیل می کند. اخیرا ایشان 
اعلام کرده اند که این امکان به زودی در مرکز مبادله ارز و 
طلا ایجاد خواهد شد که ارز اشخاص به قیمت های توافقی 
)بخوانید بازار آزاد ارز( مبادله شــوند. این تصمیم را باید به 
فال نیک گرفت و بانک مرکزی را ترغیب کرد که نرخ های 
رســمی را به نرخ آزاد نزدیک کند تا اختلال های ناشی از 

تفاوت نرخ رسمی و آزاد مرتفع شود.
نکته سوم درباره سرکوب قیمت هاست. وزیر صنعت به 
خوبی از اشــکالات ســرکوب قیمت ها آگاه است؛ ولی یک  
صدا در میان چندین صدا در کابینه اســت. انتظار می رود 
مسوولان جدید دولت از وزیر صنعت برای رفع این مشکل 
حمایــت کنند و اجازه دهند وزارت صنعت بر اســاس یک 
نقشــه راه نسبت به حذف ســرکوب قیمت ها از بازارهای 

مختلف اقدام کند.
نکته چهارم توقف تسهیلات تکلیفی با رویکرد جهت دهی 
تسهیلات بانکی به سمت تولید صنعتی و تامین سرمایه در 
گردش اســت. کمبود سرمایه در گردش در گذشته تنها به 
بنگاه های کوچک و متوسط آسیب رسانده بود؛ اما اینک این 
معضل گریبان گیر بنگاه های بزرگ هم شــده و افت بخش 

صنعت را رقم زده است.
نکته پنجم قضیه عرضه انبوه مســکن جدید است. این 
قضیه جزو وعده های مرحوم آقای رئیسی بود؛ ولی از همان 
ابتدا هم مشخص بود که اجرای آن با توان موجود در نظام 
بانکی سازگار نیست. وقتی بانک ها به لحاظ ترازنامه تحت 
فشار هستند و در تامین سرمایه در گردش برای واحدهای 
تولیدی در مضیقه اند، متهم کردن آنها به ترک فعل در تامین 
اعتبار مساله را حل نمی کند. به نظرم باید یک تصمیم جدی 
در این زمینه گرفته شود و با شجاعت دامنه کار بسیار محدود 
شود و اقدامات شروع شده در یک بازه مشخص پایان یابد. در 
این حوزه نباید تسلیم این وسوسه شد که وعده رئیس جمهور 

فقید باید تکمیل شود.
موارد یادشده موارد فوری هستند که باید در کوتاه مدت 
به آن پرداخته شود؛ اما روشن است که اصلاحات ساختاری 
در اقتصاد ایران ضرورتی اســت که گریبان همه دولت ها را 
می گیرد. اگرچه دولت های گذشــته تاکنون تلاش کرده اند 
از زیر بار آن شانه خالی کنند، اما واقعیت آن است که این 
مشکلات گریبان اقتصاد ایران را رها نکرده و هر روز گلوی 

اقتصاد ایران را بیشتر می فشارد.
بحران آب و محیط زیســت، بحران تامین برق و گاز و 
به طور کلی انرژی، بحران کسری بودجه دولت، بحران دولتی 
و شــبه دولتی ماندن اقتصاد، بحران کمبود سرمایه گذاری، 
بحــران سیاســت  زدگی اقتصــاد، بحران ناشــی از تداوم 
ریســک تحریم و نااطمینانی های ناشی از آن، بحران نظام 
تصمیم گیری و اختلال ناشی از تداخل وظایف قوا و نهایتا 
فضای امنیتی حاکم بر نظام اجرایی و اقتصاد از جمله موارد 
مهمی است که باید حل شود وگرنه همچون موریانه پایه های 

اقتصاد ایران را سست می کند.

یادداشت

نگرانی برای 
آینده تیم ملی 
فوتبال ایران

 قیمت
  جهانی طلا 
افزایش یافت

ارتقای امنیت 
شغلی کارگران 
در 3 سال اخیر

از کم بودن عمق بازار سرمایه تا 
چالش سنگین نرخ بهره

افزایش برداشت نفت از میدان 
مشترک یادآوران

تحقق بالاترین میزان کنترل 
نقدینگی در دولت سیزدهم

گام های دولت سیزدهم در مسیر 
محرومیت زدایی از اصفهان

طی دوره دو سال و نیم تصدی دولت سیزدهم، 
رشــد نقدینگی به میزان ۱۶.۲ واحد درصد 

کاهش یافته که...

طرح افزایش تولید نفت از میدان مشترک 
یادآوران با هدف تولید روزانه ۴۲ هزار بشکه 

نفت با سرمایه گذاری 3۵۰ میلیون...

بورس در یک سال اخیر بازدهی منفی داشته 
است و نزدیک به ۵۰۰ هزار واحد ریزش داشته 

است...

پیشبرد امور در حوزه های اشتغال و خودکفایی 
محرومین، تامین مسکن نیازمندان، تعمیم 

خدمات حمایت درمان و به سرانجام رساندن...
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حمایت از جامعه 
زنان و نهاد خانواده 
از اولویت های شهید 
رییسی بود
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۲ هزار مگاوات برق 
تا پایان سال وارد 

 مدار 
می شود

تمرکز بر رونق احیای معادن در دولت سیزدهم
مرتضی قدیمی  -      یکی از حوزه هایی که با آغاز فعالیت دولت سیزدهم، شاهد تغییر و تحولات جدی بود، حوزه معدن است؛ حوزه ای که به جهت تصمیم های غلط و منفعت طلبانه مدیران دولت گذشته، با 

فسادهای متعددی روبه رو شده بود و البته اوج این فساد مربوط به روزهای پایانی عمر دولت دوازدهم است.

یکی دیگر از اقدامات 
دولت سیزدهم 

در حوزه معادنی 
که سال گذشته به 
مرحله اجرا رسید، 
تکمیل و راه اندازی 

۱۰طرح بزرگ معدن 
و صنایع معدنی به 

ارزش سرمایه گذاری 
۵۰همت )هزار 

میلیارد تومان( بود

  واگذاری ۶ هزار معدن با شــرایطی عجیب در دولت 
گذشته

۱۶ تیرماه ۱۴۰۰ سعید عمرانی، معاون قضایی دادستان کل کشور 
افشا کرد که »دولت دوازدهم، تمام معادن را در روزهای آخر عمرش 
به فروش گذاشــته است.« او ادامه داده بود که »با صدور بخشنامه 
به دادستانی های استان های سراســر کشور برای مزایده گذاشتن 
معادن از ســوی دولت دوازدهم ممنوعیت در نظر گرفته شد.« اگر 
چنین اتفاقی رخ می داد، حجم قابل توجهی از پول های بیت المال 
هدر می رفت و تنها گروه وابسته به قوه مجریه می توانستند صاحب 
ثروت های غیرقابل توصیف شــوند.ماجرا از این قرار بود که ۶ هزار 
معدن همراه با پهنه های جدید توسط دولت و وزارت صمت )دولت 
دوازدهم( در فهرست واگذاری ها قرار گرفته بود که این واگذاری با 
شرایط عجیبی مطرح شده و از مهم ترین شرایط که نماد رانت خواری 
بود، این بود که مزایده ای برای واگذاری معادن در کار نیست و قرار 
است صرفاً از طریق ثبت نام در یک سایت، معادن آزادسازی شوند 
و لــذا افرادی که بتوانند زودتر ثبت نام کنند، مالک معدن خواهند 
شــد. دولت وقت تصور کرده بود که در حال واگذاری خودروهای 
کارکرده و مشــکل دار به مردم است و نیازی نیست که معادن در 
چهارچوب و بر اساس صلاحیت شرکت ها واگذار شود. در آن دوره 
امتیاز کوچک ترین معدن با ذخایر کم، بیش از ۷ میلیارد تومان بود 
که  این عدد در دولت گذشــته بسیار بزرگ بود. لذا چنین رویه و 
سازکاری نشان داد که دولت گذشته مترصد فرصت بوده تا بتواند 
درآمدزایی داشته باشد.در آن برهه زمانی، کامران وکیل، دبیر اتحادیه 
تولیدکنندگان و واردکنندگان مواد معدنی گفته بود که »واگذاری 
عجیب ۶ هزار معدن در سکوت کامل انجام شده و فعالان این حوزه 
از آن بی اطلاع بودند و جالب است که بدانید تشکل های صنفی بخش 
معدن از طریق گزارش رسانه ها از این اقدام مطلع شدند. ارزش این 
معادن حداقل ۶ هزار میلیارد تومان است و با واگذاری شبه ناک آن 
بخش بزرگی از معادن ایران به دســت کسانی می افتد که صاحب 
رانت هستند.«این واگذاری در حالی به مرحله اجرا رسید که پیش 

از ایــن قرار بود ۱3 هزار و ۵۰۰ معدن واگذار شــوند اما ۷ هزار و 
۵۰۰ معدن دچار معارض و مشکلات حقوقی با سازمان های مختلف 
از جمله محیط زیست بودند و به همین دلیل از فهرست واگذاری 
حذف شدند. اما به نظر می رسد که دولت گذشته با علم به اینکه کدام 
معادن سودده است، آن را تفکیک و موضوع واگذاری را دنبال کرد.

 جالب آنکه وزیر صمت دولت گذشته برای توجیه این عملکرد 
گفته بود که از ۶ هزار معدنی که به مزایده گذاشــته شده، حدود 
2۴۰۰ معدن واگذار شــده اســت و بقیه متقاضی ندارند. از این رو 
شبهه ای در مزایده ها وجود ندارد و کار واگذاری ها پیش از انتخابات 
دولت ســیزدهم انجام شــده بود. همچنین مزایده ۶ هزار معدن، 

ریل گذاری برای دولت آینده است.

  تمرکز بر رونق احیای معادن
دولت شهید ابراهیم رئیسی از زمانی که وارد خیابان پاستور شد، 
موضوع معادن و شرایطی را که بر آن می گذرد پایش کرد و از همین 
رو در دوره خدمت صادقانه اش به مردم از واگذاری معادن جلوگیری 
و واگذاری  های شــبه دار و با رانت را ابطــال کرد، همچنین ایجاد 
ساختاری شفاف برای واگذاری ها و قرار دادن اطلاعات و دسترسی ها 

برای همه فعالان این عرصه و حتی فعالان اقتصادی را مهیا کرد.
بر اساس آمار سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
سال گذشته )۱۴۰2(، 3۵۷ معدن کوچک مقیاس احیا، فعال سازی 
و توسعه پیدا کرد که از این تعداد 2۷3معدن احیا و ۸۴ معدن نیز 
توسعه یافت. همچنین احیا و توسعه این معادن منجر به اشتغالزایی 
بیش از یکهزار و ۴۰۰نفری به صورت مستقیم شد. در راستای رفع 
موانع تولید از واحدهای معدنی نیز اقداماتی از جمله شناسایی و رفع 
موانع تولید برای ۱۹واحد معدنی در استان گیلان، پذیرش 3۶ پرونده 
در روند صندوق بیمه سرمایه گذاری و پایش 222معدن احیاشده 
ســال۱۴۰۱ در ۱۱استان انجام شــده است. در راستای رفع موانع 
معادن و صنایع معدنی، معرفی ۵۹ بسته پیشنهادی سرمایه گذاری 
شامل 32۹محدوده در اختیار ادارات کل صمت استان ها برای طرح 

  رشد اقتصادی ایران امسال به ۵ درصد می رسد
پیش بینی رشد اقتصادی جمهوری اسلامی ایران از سوی 
بانک جهانی در سال 2۰2۴-2۰2۵ به میزان ۵ درصد اعلام 
شد که در مقابل رقم 3.۸ درصد سال 2۰22 قرار دارد. بانک 
جهانی پیش بینی رشد اقتصاد جهانی برای سال جاری را به 
2.۶ درصد افزایش داد که این رقم نسبت به پیش بینی قبلی 
آن ۰.2 درصد صعود کرده است.این بانک در آخرین گزارش 
چشم انداز اقتصاد جهانی خود اعلام کرد پیش بینی می شود 
که این رقم برای اولین بار طی ســه ســال گذشته با وجود 
تشــدید تنش های ژئوپلیتیکی و نرخ های بهره بالا نسبت به 
سال گذشته ثابت بماند. بر اساس این گزارش، بازنگری رو به 
بالا با ادامه رشد قوی در ایالات متحده انجام شده است.بانک 
 )GDP( جهانی پیش بینی کرد که رشد تولید ناخالص داخلی
در ســال های 2۰2۵-2۰2۶ به طور متوســط به 2.۷ درصد 
افزایش یابد که کمتر از میانگین 3.۱ درصد در دهه قبل از 
همه گیری است.ایندرمیت گیل، اقتصاددان ارشد گروه بانک 
جهانی گفت چهار سال پس از تحولات ناشی از همه گیری، 

درگیری ها، تورم و انقباض پولی، به نظر می رسد.

احیا، فعال سازی و توسعه معادن کوچک مقیاس قرار گرفته است. سازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنایع معدنی نیز اقدامات زیرســاختی شــامل ۱۸طرح »در حال اجرا«، یک طرح »در دست 
مناقصه پیمانکار« و نیز 2۴ طرح »در حال مطالعه« دارد.بر این اســاس، احیای ۱۵۰۰ معدن، 

 دستاورد دولت شهید ابراهیم رئیسی در ۱۰۰۰ روز خدمت صادقانه است.

 اولویت سرمایه گذاری در زیرساخت
یکی دیگر از اقدامات دولت سیزدهم در حوزه معادنی که سال گذشته به مرحله اجرا رسید، 
تکمیل و راه اندازی ۱۰طرح بزرگ معدن و صنایع معدنی به ارزش سرمایه گذاری ۵۰همت )هزار 
میلیارد تومان( بود که برای 3هزار و ۵۰۰ نفر اشتغالزایی ایجاد کرد. تعدادی از این طرح ها شامل 
ابر پروژه آهن اسفنجی )زمزم3( فولاد خوزستان به ظرفیت تولید یک میلیون و ۷۶۰ هزار تن، 
کنســانتره مس دره آلو به ظرفیت تولید ۱۱۰هزار تن، واحد دوم آهن اســفنجی فولاد بافت به 
ظرفیت تولید ۸۰۰ هزار تن، ابر پروژه آهن اسفنجی طوبی توسعه آهن و فولاد گل گهر به ظرفیت 
تولید یک میلیون و ۶۰۰هزار تن، فلوتاسیون سرباره مس سرچشمه به ظرفیت تولید ۷۰هزار تن و 
تولید تختال )شمش( فولاد سفیددشت به ظرفیت تولید ۸۰۰ هزار تن بود. همچنین بخش دیگر 
این طرح های معدنی، تجهیز معدن و راه اندازی بزرگ ترین طرح تولید کنسانتره روی خاورمیانه 
در »مهدی آبــاد« به ظرفیت تولید 2۰۰هزار تن، کارخانه فولادســازی نی ریز به ظرفیت تولید 
۸۰۰هزار تن و همچنین طرح های هیدرات ویژه به ظرفیت تولید 3۵۰۰ تن و راه اندازی مرحله 

اول فیلتراسیون گل قرمز شرکت آلومینای ایران به ظرفیت تولید 3۴۰۰ تن بود.
سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی در راستای تأمین زیرساخت های معدنی در 
سال گذشته اعلام کرد که بیش از ۱۶هزار میلیارد ریال برای ایجاد، تکمیل و توسعه زیرساخت های 
معدن و صنایع معدنی کشور صرف شده که از این مبلغ، ۱۴هزار میلیارد ریال آن از محل منابع 
داخلی این ســازمان بوده و مابقی هزینه های صرف شده از منابع عمومی و حقوق دولتی معادن 
تأمین شده است. این طرح در ۱۶طرح در ۱۱استان کشور شامل سمنان، کرمانشاه، کهگیلویه و 
بویراحمد، مازندران، فارس، یزد، آذربایجان غربی، خراسان شمالی، خراسان رضوی، زنجان و بوشهر 
در حال اجراست. طبق گزارش این سازمان، طرح ایجاد زیربناهای لازم در مناطق معدنی شامل 
هفت طرح برق رســانی به طول ۱۴۸.۷ کیلومتر مربوط به استان های خراسان جنوبی، لرستان، 
یزد، کهگیلویه و بویراحمد و چهارمحال و بختیاری است که این طرح ها نیز در دست اجراست.

 نمایندگان مجلس نیز در گفت و گوهایشان اظهار کردند که رشد بخش صنعت و معدن مثبت 
بوده و در بخش معادن شفاف سازی خوبی صورت گرفت و بسیاری از معادن که از نظر سند و 

شناسنامه مشکل داشتند، امروز شفاف شده اند.

   تلاش برای توقف روند نزولی صادرات فرش دستباف
رئیس کمیسیون فرش، هنر و صنایع دستی اتاق ایران با تاکید بر تحریم ها و سیاست 
رفع تعهد ارزی در قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: ما در سال جاری باید تلاش کنیم 
که روند نزولی صادرات را متوقف کنیم.سید مرتضی حاجی آقا میری - رئیس کمیسیون 
فرش، هنر و صنایع دستی اتاق ایراندرباره پیمان سپاری ارزی و تمدید نشدن آن در سال 
جاری اظهار کرد: با توجه به شرایط تحریمی و قانونی شدن سیاست رفع تعهد ارزی در 
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز، دولت به پیمان سپاری ارزی اصرار داشت. در شرایطی 
که فعالین فرش و صنایع دستی از هیچ ارز ترجیحی استفاده نمی کنند و هیچ امتیازی 
برای آن ها در فرایند پیش تولید، تولید و صادراتشان قائل نمی شوند، پیشنهاد ما این بود 
که در حد مواد اولیه قانون معافیت فرش و صنایع دستی از تعهدات ارزی را اجرا کنند. 
یعنی به میزان مواد اولیه کاهش دهند تا ارزش افزوده ای که دارد مشمول تعهد ارزی نشود.

وی افزود: در ســال ۱۴۰2 بود که پس از روند بســیار طولانی که در سازمان برنامه 
و بودجه، مجلس، شــورای نگهبان و مجمع مصلحت نظام طی شــد، این اتفاق افتاد و 
بر اســاس بند »ک« تبصره ۹ قانون بودجه متعهد بودیم که به میزان مواد اولیه ارز را 
بازگردانیم. طبیعتا باید وقتی در قانون بودجه تصویب شد، از اول فروردین اجرا می شد 
اما فقط مرحله تثبیت آن تا جلســه خردادماه شورای گفت وگوی دولت در سال ۱۴۰2 
طول کشید و تهیه جداول آن نیز یک هفته بعد انجام شد و ابلاغ آن توسط وزارت خانه 

به بانک مرکزی تا آبان ماه به طول انجامید. 

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com
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از کم بودن عمق بازار سرمایه تا چالش سنگین نرخ بهره
مریم لطفی    |    بورس در یک سال اخیر بازدهی منفی داشته است و نزدیک به ۵۰۰ هزار واحد ریزش داشته است.

مدیرعامل شرکت توانیر با اشاره به اینکه تا پایان سال ۲ هزار مگاوات برق وارد مدار خواهد شد، خاطر نشان کرد: اکنون احداث ۶ هزار مگاوات برق شروع شده است.
مصطفی رجبی مشــهدی در نشســت خبری با بیان اینکه در ابتدای دولت ۱۵ هزار مگاوات ناترازی برق داشــتیم که با توسعه نیروگاههای، اقدامات تعمیراتی و توسعه و مدیریت مصرف در 

راستای کاهش این رقم حرکت کردیم، گفت: برای سال اول دولت ۱۰۰ اقدام، سال بعد ۱۴۰ اقدام و برای ۱۴۰۳، ۱۸۰ اقدام برای کاهش ناترازی پیش بینی شده است.
وی با بیان اینکه با تلاش بخش خصوصی و دولتی ۹ هزار مگاوات به ظرفیت تولید اضافه شد، گفت: ۱۴۰۰ مگاوات توسط صنایع انرژی بر و بر اساس قانون مانع زدایی از تولید در دست اجرا 

است و بناست که ۱۰ هزار مگاوات توسط صنایع انرژی بر احداث شود.
مدیر عامل شرکت توانیر با اشاره به اینکه تا پایان سال ۲ هزار مگاوات وارد مدار خواهد شد، خاطر نشان کرد: اکنون احداث ۶ هزار مگاوات برق شروع شده و ۱۷ هزار مگاوات موافقت نامه 

اصولی برای دریافت سوخت و مجوزهای زیست محیطی را دریایت کرده اند.

۲ هزار مگاوات برق تا 
 پایان سال وارد مدار 

می شود

   تمامی کالاها تا پایان سال شناسه دار 
می شوند

مدیرکل دفتر خدمات فنی و مهندسی وزارت 
صمت گفت: ۸ هزار ســرفصل برای شناسه کالا 
تعریف شــده کــه تا پایان ســال تمامی کالاها 

شناسه دار خواهند شد.
حمید محله ای، مدیرکل دفتر خدمات فنی و 
مهندسی وزارت صمت اظهار کرد: بر اساس ماده 
۱۳ قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز و آئین نامه 
مربوطه، وزارت صمت مکلف شده است که برای 
تمامی کالا شناســه تعریف کند. این فرآیند هم 
اکنون برای ۸ هزار سرفصل آماده شده و امکان 
شناسه گذاری ایجاد شده و اخیراً هم ۶۸ تعرفه 

جدید به این موضوع اضافه شده است.
وی گفت: ما مکلف هســتیم تا پایان ســال 
تمامی کالا شناســه گذاری کنیم چراکه طبق 
قانون واردات کالا منوط به شناســه کالا است و 

این زیرساخت را آماده کرده ایم.
محله ای اظهار کرد: زیرساخت های لازم برای 
دریافت شناسه طراحی شده و گروه های که اقدام 
به واردات کالا می کنند باید این شناســه ی کالا 
را دریافت کند. با ایجاد شناسه کالا کالاهای که 
وارد می شود کاملاً شفاف شده و مشخصات کشور 

سازنده و نام تجاری درج می شود.
این مقام مســؤول در مصاحبه رادیویی بیان 
کرد: در حوزه عرضه کالا اگر کالایی دچار مشکل 
شود چه در بخش فروشنده چه در بخش خریدار 
شــفافیت در زنجیره تأمین کالا ایجاد می شود. 
شفافیت در زنجیره تأمین و شفافیت در مناسبات 
تجاری و ایجاد تضمین کیفیت از جمله مزایای 

شناسه کالا است.

  نبض فولاد در ۲ ماهه ۱۴۰۳؛ تولید فولاد 
۱.۶ درصد افزایش یافت

بررسی وضعیت تولید فولاد طی ۲ ماهه امسال 
حکایت از رشد اندک ۱.۶ درصدی دارد.

بررســی آمار تولید فولاد کشور در دو ماهه 
ســال ۱۴۰۳ که از سوی انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران منتشر شده حکایت از رشد اندک ۱.۶ 
درصدی تولید فولاد در دو ماهه سال جاری دارد.

بر این اســاس، بیشترین رشد تولید در مواد 
اولیه مربوط به زنجیره آهن و فولاد بوده اســت؛ 
به شــکلی که تولید کنسانتره سنگ آهن ۱۷.۶ 

درصد و گندله ۶.۸ درصد افزایش یافته است.
نکته دیگر این گزارش، رشــد قابل توجه ۱۴ 
درصدی تولید آهن اسفنجی است که می تواند 

بازار این محصول را به تعادل برساند.
در این بین ورق ســرد، تنها محصول زنجیره 

آهن و فولاد با کاهش تولید مواجه شده است.
همچنیــن طبق این گــزارش، تولید مقاطع 
طویل )میلگرد، تیرآهن، نبشی و ناودانی( افزایش 

۱.۵ درصدی یافته است.
نکته دیگر، رشد ۳.۶ درصدی تولید انواع ورق 
های فولادی با تکیه بر افزایش ۳.۱ درصدی تولید 

ورق گرم است. 

   پرداخت وام اشتغال ۲۰۰ میلیون تومانی 
به زوجین روستایی متولد دهه ۶۰

معاونت توســعه روستایی و مناطق محروم و 
معاونــت رئیس جمهور در امــور زنان و خانواده 
برای پرداخت وام اشــتغال ۲۰۰ میلیون تومانی 
قرض الحســنه به زوجین روستایی متولد دهه 

۶۰ تفاهم نامه امضا کردند.
 معاونت توسعه روســتایی و مناطق محروم 
و معاونــت رئیس جمهور در امور زنان و خانواده 
برای پرداخت وام اشــتغال ۲۰۰ میلیون تومانی 
قرض الحســنه به زوجین روستایی متولد دهه 
۶۰ تفاهم نامه امضا کردند. سیدامیرحسین مدنی، 
معاون توسعه روستایی روستایی و مناطق محروم 
کشــور در مراسم امضای این تفاهم نامه با بیان 
اینکه هدف این تفاهم نامه حمایت از تشــکیل، 
تحکیــم و تعالی خانواده در مناطق روســتایی، 
عشــایری و محروم کشور است، گفت: بر اساس 
تفاهم نامه امروز از منابع این معاونت تسهیلات 
اشــتغال ۲۰۰ میلیون تومانی قرض الحســنه ۴ 
درصدی به زوجین روستایی متولد دهه ۶۰ در 

سال جاری پرداخت می شود.
وی ادامــه داد: ارائه این تســهیلات با هدف 
جلوگیری از افزایش سن ازدواج و تسهیل اجرای 
سیاست های جوانی جمعیت و فرزندآوری و اجرای 
برنامه های مشترک در راســتای توانمندسازی 

اقتصادی زنان انجام می شود.
وی با اشــاره به توجه ویژه شــهید آیت الله 
رئیسی به روســتاها و مناطق محروم با تشریح 
عملکرد دولت سیزدهم در تکمیل زیرساخت های 
عمرانی و اشتغال روســتایی در حوزه روستایی 
گفت: در دولت سیزدهم اقدامات ویژه در حوزه 
روستایی کشور انجام شد که با توجه به دولت های 

قبلی کم نظیر بود.
مدنی افــزود: در این دولــت ۶ هزار و ۸۸۰ 
کیلومتر راه آســفالته، ۳۲ هــزار کلاس درس، 
آســفالت معابر ۱۵ هزار روســتا، مقاوم سازی 
۷۴۰ هزار واحد مســکن روســتایی، آبرســانی 
به ۵ هزار ۲۸۳ روســتا، دسترســی به اینترنت 
برای ۷۵۰۰ روســتا، گازرســانی بــه ۶ هزار و 
۳۵۴ روســتا، احداث ۵۱۹ واحد خانه بهداشت، 
برق رســانی بــه ۵۱۰ آبادی و احــداث ۲۴۲ 
واحد شــبکه مرکز جامع ســلامت انجام شــد 
 کــه مجموعــاً ۲۸ هزار و ۵۲۷ پــروژه با اعتبار 
بیش از ۱۶۱ هزار میلیارد تومان در ۲۵ هزار ۷۵۱ 

روستا صورت گرفت.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

بورس در یک سال اخیر بازدهی منفی داشته است و نزدیک به ۵۰۰ هزار واحد ریزش داشته است، اما چرا بازار سرمایه به اینجا رسید در این گزارش 
اولویت های دولت چهاردهم در بازار سرمایه را بررسی کنیم:

 کم عمق بودن بازار سرمایه بیشترین مشکل بازار سرمایه
کم عمق بودن بازار ســرمایه از مهمترین مشــکلات بازار سرمایه است، بازار سرمایه ایران به قدری که باید رشد کند هنوز رشدی نکرده و بسیاری از 

شرکت های دولتی و خصوصی هنوز در این بازار با ۱۰۰ درصد سهام خود فعال نیستند.
در سال های اخیر تلاش هایی برای رشد بازار سرمایه شده و شرکت های استارت آپی در بازار فعال شده است، اما بورس ایران در بهترین حالت ارزش 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
شنبه 1403/03/26
شماره : 1655

احداث ۱۵۰ هزار واحد مسکونی در قالب صنعت شهرها
رئیس مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی، گفت: برای احداث ۱۵۰ هزار واحد 
مســکونی در قالب صنعت شــهرها با صنعت تفاهم و زمین هایی نیز با کمک صنعت 
الحاق و یا شناســایی شده است که با مدل های مالی مختلف در قالب صنعت شهرها 
احداث خواهد شــد. محمدمهدی حیدری اظهار کرد: صنعت شهر مهم ترین رویکرد 
دولت سیزدهم برای استفاده از مشارکت واحدهای تولیدی و صنعتی در فرایند تأمین 

زمین کارکنان و کارگران است.
وی گفت: برای احداث ۱۵۰ هزار واحد مسکونی در قالب صنعت شهرها با صنایع 
تفاهم و زمین هایی نیز با کمک صنعت الحاق و یا شناسایی شده است که با مدل های 

مالی مختلف در قالب صنعت شهرها احداث خواهد شد.
رئیس مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی با بیان این که راهکار کنترل کیفی 
ساخت وسازها در طرح نهضت ملی مسکن ارائه گواهینامه و تأییدیه فنی است، ابراز 
کرد: در ساخت و سازهای طرح نهضت ملی یکی از روش های کیفی سازی، استفاده 

از محصولاتی است که دارای گواهینامه فنی از مرکز هستند.
حیدری، به روند شناســایی ســاختمان های ناایمن اشــاره کرد و گفت: ارزیابی 
ساختمان های مهم و بلندمرتبه موضوع مهمی است که براساس جزء ۵ بند ض ماده 
۱۴ قانون مدیریت بحران، انجام آن برعهده مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی 

در همکاری با دیگر سازمان ها قرار گرفته است.
وی تأکید کرد: در مورد ارزیابی ساختمان های بلندمرتبه و مهم در تهران از سال 
گذشته در قالب تفاهمی که با شهرداری تهران و مدیریت بحران شهر تهران داشتیم، 

کارآغاز شده است.
 

  ۱۵۰۰ دستگاه شتاب نگار در کشور وجود دارد
 رئیس مرکز تحقیقات راه، مســکن و شهرســازی با بیان این که ســال گذشته 

در مرحلــه نخســت، ۱۷۰۰ ســاختمان در تهــران مــورد ارزیابی قــرار گرفت و 
نتایــج ارزیابــی در چهار گــروه به ســازمان مدیریــت بحران شــهرداری تهران 
 اعــلام شــد، بیان کرد: تــا اواخر تابســتان بررســی و ارزیابی ۳۴۰۰ ســاختمان 
که احتمال خطر برای آنها وجود داشت، انجام و براساس تکلیف، ۱۶ هزار ساختمان 

در تهران را مورد بررسی خواهیم داد.
 حیدری با بیان این که هم اکنون ۱۵۰۰ دستگاه شتاب نگار در کشور وجود دارد، 
اظهار کرد: در ادوار گذشته ۸۰۰ دستگاه نسل جدید خریداری و به فراخور در بسیاری 

از شهرهای کشور نصب شده و درحال نصب است.
 وی با بیان این که توسعه شبکه شتاب نگار در کشور بحث ایجاد سامانه پاسخگو 
ســریع اســت، ادامه داد: سامانه پاسخ سریع زلزله قادر است بعد از زلزله در کمتر از 
چند دقیقه اعلام کند که بیشترین خسارت مربوط به کدام منطقه است تا نیروهای 

امدادی و بحران به آن منطقه بسیج شوند.

 سهم ۳۵ درصدی صنعت ساختمان در اشتغال کشور
وی با اشــاره به این که ۳۳ درصد از حجم اقتصاد کشــور در حوزه مسکن اتفاق 
می افتد، اظهارکرد: ســهم صنعت ساختمان در اشتغال کشور۳۵ درصد است. رئیس 
مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی نقش مهندسان عمران در ساخت و ساز کشور 
را بسیار بااهمیت و تأثیرگذار دانست و یادآور شد: در پروژه نهضت ملی مسکن قرار بود 
در چهار سال، چهار میلیون واحد مسکونی در قالب های مختلف ساخته شود که تاکنون 
بیش از ۲ میلیون و ۶۰۰ هزارواحد مسکونی در فرایندهای مختلف درحال اجراست.

رئیس مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی با بیان این که همه واحدهای طرح 
نهضت ملی مسکن نیازمند مصالح ساختمانی مختلف و باکیفیت است، تصریح کرد: 
دغدغه مهم ما کیفیت مصالح ساختمانی بوده و از سال های گذشته مرکز تحقیقات 

ارائه گواهینامه فنی به محصولات ساختمانی را در برنامه خود قرار داده است.
حیدری با تأکید بر این که در طرح نهضت ملی مسکن یکی از راهبردهای اصلی 
اســتفاده از فناوری های نوین و صنعتی سازی است، بیان کرد: اولویت اجرای نهضت 
ملی مسکن، بهره مندی از فناوری های نوین و صنعتی سازی است.وی با بیان این که 
بحث ناترازی انرژی در کشــور بحث مهم و جدی اســت، افزود: ۳۵ درصد مصرف 
انرژی کشور در بخش ساختمانی است که نیازمند پژوهش کاربردی در دانشگاه ها و 

پژوهشگاه ها هستیم تا بحث انرژی در بخش ساختمان بهینه شود.
وی با بیان این که موضوع خوردگی در کشور داریم، خاطرنشان کرد:

 ۲.۷ میلیارد دلار هزینه پنهان خوردگی در کشور بوده و عدد بسیار بالایی است 
به همین خاطر بحث بتن گوگردی توسط این مرکز دنبال می شود.

حیدری با بیان این که ۳۰۰ هزار کیلومترراه در کشــور وجود دارد افزود: در سال 
گذشته ۳۵۰ همت برای نگه داری راه ها هزینه شد که رقم بالایی است و باید به سمت 

فناوری نوین و آسفالت با لایه نازک برویم.

دلاری ۲۰۰ میلیارد دلاری دارد که نســبت به حجم اقتصاد ایران بسیار 
کوچک اســت و این حجم باید به بیش از ۲ برابر افزایش یابد و برخی از 
اساتید اقتصاد دانشگاه بر این باورند باید حجم دلاری بازار سرمایه به میزان 

۱۰۰۰ میلیارد دلار برسد تا بتوان اقتصادی شفاف و پویا داشت.

 دوطرفه شدن بازار و امکان سود از ریزش ها
یک طرفه بودن بازار سرمایه در سال های اخیر سبب فشارهای روحی 
زیادی به ســرمایه گذاران شده است و سرمایه گذاران تنها امکان گزینه 
خرید را دارند. در سال ۱۳۹۸ در طرحی که در بورس تهران مطرح شده 
بود امکان ابزار فروش تعهدی سنجیده شده بود و قرار بود به مرور این ابزار 
اجرایی شده و به تمام نمادهای بازار سرمایه تصری پیدا کند اما این طرح 
مهم بیش از ۴ ســال است که خاک خورده و باعث شده اعتمادها به بازار 

سرمایه کاهش یافته و پول ها به سمت بازارهای دیگری برود.

 نرخ بهره
مهمترین و اساسی ترین مؤلفه پولی تأثیرگذار بر بازار سرمایه نرخ بهره 
بوده که در ســال ۱۴۰۲ این مؤلفه مهم بیشترین فشار را بر بازار سرمایه 
وارد کرده اســت، نرخ اوراق اخزا به ۳۸ درصد رسیده و این موضوع باعث 
شده بود بورس بزرگترین ریزش را تجربه کند اما در هفته اخیر نرخ اوراق 
اخزا به ۳۳ درصد کاهش یافت اما بازهم بالا بوده و برای اینکه بازار سرمایه 
بتواند وضعیت مناســبی را تجربه کند باید نرخ بهره رسمی و غیررسمی 
)مانند نرخ اوراق اخزا( به کمتر از ۲۵ درصد در گام اول کاهش یابد.دولت 
چهاردهم باید تصمیم جدی برای نرخ بهره بگیرد و بالا بودن نرخ بهره نه 
تنها برای بازار سرمایه خوب نیست بلکه جریان گردش پول را بهم ریخته 
و باعث عدم تعادل اقتصادی در جامعه شــده و تأمین مالی برای تولید را 

به خطر می اندازد.

 زیرساخت اقتصاد کلان برای بازار سرمایه
متأسفانه زیرساخت امنی برای بازار سرمایه در اقتصاد کلان ایران وجود 
ندارد، سیاســت گذار اقتصادی به راحتی با یک تصمیم مانند افزایش نرخ 
خوراک و دســتکاری در سود شــرکت های بازار سرمایه باعث ریزش بازار 
ســرمایه می شود، علاوه بر آن قانون های مختلف مالیاتی و تصمیم آن بر 
بازار سرمایه باید به دقت بررسی شود تا فضای بازار سرمایه با شوک های 

قیمتی مواجه نشود.
اگر بورس اولویت دولت باشد می تواند تأمین مالی از این بازار را نیز به 
درستی انجام دهد، تأمین مالی از بورس می تواند به میزان ۱۰۰۰ همت در 
سال برسد اگر فضای کلی بازار سرمایه خوب باشد و پول در این بازار در 
جریان باشد می توان به تأمین مالی جدی در این بازار رسید، کل درآمدهای 
مالیاتی کشور در سال ۱۴۰۲ به میزان ۸۰۰ همت بوده و اگر بازار سرمایه 
پویا باشــد می توان بیشــتر درآمدهای بودجه را از دو محل مالیات و بازار 

سرمایه تأمین کرد و کسری بودجه دولت را به حداقل رساند.

یک طرفه بودن بازار 
سرمایه در سال های 

اخیر سبب فشارهای 
روحی زیادی به سرمایه 

گذاران شده است.

ارتقای امنیت شغلی کارگران در ۳ سال اخیر
دولت سیزدهم با هدف حمایت از اقشار ضعیف و محروم جامعه 
بویژه کارگران که نصف جمعیت کشور را شامل می شوند، طرح های 
مختلف اقتصادی از جمله کالابرگ الکترونیک، یسنا و حمایت از 
مادران شــیرده را با نگاه ویژه ای به معیشت خانوارهای کم درآمد 
آغاز کرد و با تغییرات ویژه ای که در حقوق ها و دستمزدها ایجاد 
کرد، تلاش کرد به رفاه مردم آســیب وارد نشود. اقدامات دولت 
سیزدهم برای تقویت بنیه اقتصادی مردم قابل توجه است و تفکر 
معیشتی دولت بر همگان مشهود بود.در سال گذشته، در راستای 
تأمین امنیت پایدار غذایی، طرح کالابرگ الکترونیک در سه برش 

مختلف اجرایی شد. طرح کالابرگ الکترونیک اقدام دولت برای بهبود و حمایت وضعیت معیشتی و تقویت سلامت غذایی مردم 
بویژه دهک های اول تا سوم بود. طرح کالابرگ الکترونیک برای ۷ دهک اول درآمدی و همچنین در راستای کاهش سوءتغذیه 
کودکان زیر ۵ سال ماهانه یک میلیون تومان برای هر کودک در خانوارهای ۷ دهک اول درآمدی به تعداد ۱۳۰ هزار نفر واریز شد 
و این طرح در سال جاری نیز ادامه دارد. در همین راستا، افزایش بیش از ۱۰ برابری یارانه حمایتی از معیشت مردم از ۴۵ هزار 
تومان برای هر نفر در ســال ۱۴۰۰ به ۶۲۰ هزار تومان در ســه دهک اول و ۵۲۰ هزار تومان در ۴ دهک بعدی از دیگر اقدامات 
دولت سیزدهم بود که پس از حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی اجرایی شد. طرح یسنا یکی دیگر از اقدامات دولت شهید رئیسی برای حذف 
تورم از سفره های مردم، بهبود سوءتغذیه و کاهش مرگ و میر مادران و کودکان زیر پنج سال، پیشگیری از بیماری های مادران 
و معلولیت های کودکان بود که در نهایت منجر به کاهش فقر و بهبود توسعه شاخص های انسانی  شد. طرح  یسنا که برای مادران 
شیرده بود، سه دهک اول درآمدی را شامل می شود. در این راستا وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی مکلف شد با معرفی وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و همکاری کمیته امداد امام)ره(، ستاد اجرایی فرمان امام )ره( و بنیاد مستضعفان، مادران باردار، 
شیرده و دارای کودک زیر ۵ سال را که براساس آزمون وسع، نیازمند حمایت هستند، شناسایی کرده و خدمات سبد تغذیه رایگان 
و بسته بهداشتی رایگان را به آنها به صورت ماهانه اختصاص دهد. در این راستا، قیمت سبد غذایی بر اساس سبد پیشنهادی وزارت 
بهداشت با لحاظ آخرین قیمت مصوب اقلام خوراکی مرکز آمار ایران برآورد شد و آمار خانوارهای سه دهک اول درآمدی در کل 
شهرها که تحت پوشش هیچ نهاد حمایتی نیستند، اخذ و پیش نویس دستورالعمل اجرایی و تفاهمنامه با سازمان برنامه و بودجه و 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی تهیه شد. در همین راستا و با توجه به تخصیص مبلغ ۵۹۰ میلیارد تومان از سوی ستاد 
ملی جمعیت در اسفند سال ۱۴۰۲، حدود یک میلیون مادر دارای فرزند شیرخوار در سه دهک اول درآمدی در تمام استان های 
کشور با جمعیت ۹۳۵ هزار و ۷۲۴ نفر در پایان فروردین سال ۱۴۰۳ مشمول طرح شدند؛ به طوری که مادران مشمول توانستند 
بسته های حمایتی پیش بینی شده شامل سبد غذایی مورد تأیید وزارت بهداشت )مشتمل بر لبنیات، پروتئین، حبوبات، روغن، 

غلات، مغزی جات، میوه جات و سبزیجات( و... از طریق تمام فروشگاه های طرف قرارداد طرح کالابرگ الکترونیک خرید کنند. 

حمایت از صنایع دانش بنیان چند ســالی است که به عنوان 
یکی از راهبردهای توسعه اقتصادی به شمارمی آید. برا ین اساس 
تدابیر مختلفی توسط مسئولان امر برای نهادینه سازی و استفاده 
از ظرفیت های این بخــش در روند تجارت داخلی و بین المللی 
مد نظر قرار گرفته است. با توجه به این موضوع، بسته حمایتی 
ویژه شرکت های دانش بنیان برای تسهیل در تأمین مالی وصول 
مطالبات صادرکنندگان دانش بنیان از خریداران خارجی تدوین 

شد.

 کاهش بوروکراسی
سیدامیر برهانی نائینی مدیرعامل صندوق ضمانت صادرات ایران در مراسم رونمایی از بسته حمایتی جهش صادرات فناورانه 
و دانش بنیان گفت: خدمات این بسته حمایتی در قسمت صدور ضمانتنامه با حداقل وثایق به دنبال تضمین تسهیلات سرمایه 

در گردش صادراتی سیستم بانکی کشور برای شرکت های دانش بنیان با حداقل وثایق نوع اول ارائه خواهد شد.
وی افزود: در بخش اعطای سقف سالانه به شرکت های دانش بنیان با عملیاتی شدن این بسته حمایتی، بوروکراسی اداری 

کاهش می یابد و صرفاً یکبار در سال از این شرکت ها مدارک اخذ شده و اعتبارسنجی برای دوره یکساله صورت می گیرد.
مدیرعامل صندوق ضمانت صادرات ایران اظهار داشــت: در بخش انعقاد تفاهمنامه نیز صندوق ضمانت صادرات با صندوق 
حمایت از تحقیقات و توسعه صنایع پیشرفته به منظور حمایت از شرکت های صادراتی فعال در این حوزه ها اقدامات قابل تأملی 

انجام داده است که می تواند برای شرکت های دانش بنیان تأثیر گذار باشد.

 صفر شدن درصد وثایق
برهانی بیان داشت: این بسته حمایتی ریسک عدم پرداخت مطالبات صادرکنندگان ایرانی از خریداران خارجی در سررسید 
قراردادهای تجاری و پیمانکاری از طریق شرکت های امین در ابزارهای پرداخت را کاهش خواهد داد. وی اضافه کرد، همچنین 
با عملیاتی شدن این بسته حمایتی، جبران خسارت ناشی از عدم ایفای تعهدات خریداران یا بانک های خارجی نزد شرکت های 
امین صادرکنندگان تسهیل خواهد شد. مدیرعامل صندوق ضمانت صادرات، حمایت از توسعه صادرات محصولات دانش بنیان 
را در اولویت این صندوق دانســت و افزود: بر این اســاس، صادرکنندگان دانش بیان می توانند با پشتوانه ضمانتنامه ای صندوق 
از سیســتم صندوق های تأمین کننده مالی )crowd funds( ســرمایه در گردش تأمین مالی کنند. همچنین در خصوص صدور 
ضمانتنامه اعتباری بانکی برای شرکت های دانش بنیان ده واحد درصد از وثایق نوع اول ایشان کسر خواهد شد. علاوه بر این، 

شرکت هایی که دارای رتبه اعتباری A وB باشند درصد وثایق آنها صفر در نظر گرفته خواهد شد.

تأمین مالی دانش بنیان ها توسط صندوق ضمانت صادرات
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 تحقق بالاترین میزان کنترل نقدینگی
 در دولت سیزدهم

ابوالفضل حمیدی      |     طی دوره دو سال و نیم تصدی دولت سیزدهم، رشد نقدینگی به میزان ۱۶.۲ واحد درصد کاهش یافته که 
نشان دهنده بالاترین میزان کنترل نقدینگی در دولت های مختلف بوده این در حالی است که در دوران فعالیت دولت دوازدهم رشد 

نقدینگی با افزایش ۱۶.۷ واحد درصدی از ۲۳.۸ درصد در شهریورماه ۱۳۹۶ به ۴۰.۵ درصد در شهریورماه ۱۴۰۰ رسیده بود.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

 معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده گفت: حمایت از جامعه زنان و نهاد خانواده، از اولویت های مهم آیت الله شهید ابراهیم رئیسی در دولت سیزدهم بود.
 انسیه خزعلی در اجلاس رؤسای دانشگاه ها و دانشکده های علوم پزشکی کشور در مشهد اظهار کرد: در دوره ریاست جمهوری آیت الله رئیسی، اقدامات متعددی در حمایت و پشتیبانی از 
قشــر زنان و نهاد خانواده صورت گرفت.معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده بیان کرد: در دولت ســیزدهم بانوان کشــورمان در دستگاه های اجرایی مختلف موقعیت پیدا کردند و آیت الله 
رئیسی مایل بودند که زنان در شوراهای عالی تصمیم گیری به کار گرفته شوند.وی ادامه داد: در دولت سیزدهم با ایجاد بیمه های متعدد برای زنان، خانواده و کودکان، اقدامات مربوط به ترغیب 

و تسهیل ازدواج و تهیه مسکن برای خانواده هایی که چند قلو داشتند، پشتیبانی های خوبی از حوزه زنان و خانواده شد.
خزعلی گفت: همچنین رئیس جمهور شهید در راستای حمایت و پشتیبانی از ارتقای توانمندی های زنان و حمایت از خانواده نیز تاکید داشتند که از استعداد و توان زنان در حوزه های مختلف 

و از جمله در تصمیمات کشوری استفاده شود، ضمن آنکه بتوانند به دغدغه ها و علاقمندی های خود در حوزه خانواده بپردازند.

حمایت از جامعه زنان و 
نهاد خانواده از اولویت 
های شهید رییسی بود

بنا بر اعلام بانک مرکزی 
از ابتدای استقرار دولت 
سیزدهم مسئله کنترل 

رشد نقدینگی و تورم 
با توجه به وضعیت حاد 

آن در سال  های اخیر، به 
عنوان یکی از مهمترین 

اولویت های اقتصادی 
کشور مورد توجه قرار 

گرفت.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

شنبه 1403/03/26
شماره : 1655

در یک مقایســه صحیح و علمی عملکرد متغیرهای اقتصاد 
کلان در دولت  های مختلف مستلزم آن است که شرایط و عوامل 
محیطــی و برونزای اقتصاد در دوره  هــای مختلف در وضعیت 
مشابهی قرار داشته باشــد و نمی  توان فارغ از شرایط پیرامونی 
اقتصاد و وضعیت منابع دولت و همچنین شوک  های رخ داده به 
مقایســه متغیرهایی نظیر رشد نقدینگی، تورم و تولید در ادوار 

مختلف پرداخت. 
نکته دیگری که لازم اســت به آن توجه شــود آن است که 
در نحوه قرائت و تفســیر داده  های اقتصادی  می بایست به روند 
متغیرها نیز توجه شــود و نمی توان صرفا مبتنی بر شاخص  های 
مرکــزی نظیر میانگین به قضاوت در خصوص رفتار متغیرها در 

دوره های مختلف پرداخت.
به عنوان مثال در یک اقتصاد که رشد اقتصادی روندی نزولی 
را طی می کند و طی سه سال از ۶ درصد به ۴ و سپس ۲ درصد 

کاهش یافته، میانگین حسابی رشد کل دوره معادل ۴ بوده است 
و در یــک اقتصاد دیگر نیز که رشــد اقتصادی روندی صعودی 
داشــته و رشد اقتصادی طی سه سال از ۲ درصد به ۴ و سپس 
۶ درصد افزایش یافته اســت، نیز  میانگین کل دوره معادل ۴ 
درصد می گردد. از اینرو ملاحظه می شود در شرایطی که میانگین 
عملکرد دو اقتصاد ظاهراً یکســان بوده است، لیکن در عمل دو 

اقتصاد روند کاملا متفاوتی را طی کرده اند.
بنا بر اعلام بانک مرکزی از ابتدای اســتقرار دولت سیزدهم 
مسئله کنترل رشد نقدینگی و تورم با توجه به وضعیت حاد آن 
در سال  های اخیر، به عنوان یکی از مهمترین اولویت های اقتصادی 
کشور مورد توجه قرار گرفت. طی این دوره بانک مرکزی با تنظیم 
برنامه هدف گذاری رشد نقدینگی ۳۰ درصدی برای سال ۱۴۰۱ 
و تعیین هدف رشــد نقدینگی به میزان ۲۵ درصدی برای سال 
۱۴۰۲ توانسته است این متغیر را به طور قابل ملاحظه  ای کنترل 

کند. آمارها حاکی از آن است که رشد نقدینگی که در ابتدای دولت سیزدهم )پایان شهریورماه 
۱۴۰۰( به رقم ۴۰.۵ درصد رسیده بود، در دوران فعالیت دولت سیزدهم روند نزولی قابل توجهی 
را طی کرده اســت؛ به طوریکه این متغیر در پایان سال ۱۴۰۱ به رقم ۳۱.۱ درصد و در پایان 

سال ۱۴۰۲ به رقم ۲۴.۳ درصد رسیده است.
در خصوص تحولات پایه پولی در دولت ســیزدهم نیز نرخ رشــد پایه پولی از ۳۹.۵ درصد 
در ابتدای در شــهریورماه ۱۴۰۰ به ۲۸.۱ درصد در اســفندماه ۱۴۰۲ رسیده که نشان  دهنده 
کاهش ۱۱.۴ واحد درصدی این متغیر طی دوره مذکور اســت. طی دولت دوازدهم نرخ رشــد 
پایه پولی با افزایش ۲۰.۸ واحد درصدی از ۱۸.۷ درصد در شــهریورماه ۱۳۹۶ به ۳۹.۵ درصد 

در شهریورماه ۱۴۰۰ رسیده بود.

 تحقق بالاترین میزان کنترل نقدینگی در دولت سیزدهم
در طول سال های اخیر تورم به مفهوم افزایش در سطح عمومی قیمت ها )یا کاهش مستمر 
قدرت خرید(، از عمده ترین چالش های پیش روی دولت ها و سیاستگذاران اقتصادی در ایران 
بوده است. در یک طبقه بندی کلی، عوامل بروز تورم در ایران در این سال ها شامل عوامل سمت 
تقاضا نظیر رشد نقدینگی در سطحی فراتر از نیاز بخش واقعی و عوامل سمت عرضه نظیر رشد 

نرخ ارز، افزایش قیمت حامل های انرژی و کاهش سطح بهره وری بوده است.
در کنار این عوامل، شکل گیری انتظارت تورمی واحدهای اقتصادی )شامل خانوارها و بنگاه های 
اقتصادی( متاثر از عواملی همچون تحولات روابط بین الملل، نوسانات نرخ ارز، نااطمینانی هایی را 
در خصوص سطح آتی قیمت ها بوجود آورده و نهایتاً به بروز تورم های بالا منجر شده، مروری بر 
تحولات تورم حاکی از آن است که میانگین نرخ تورم طی سالهای ۱۳۶۸ تا اردیبهشت ۱۴۰۳ )بر 
اساس اطلاعات مرکز آمار ایران( حدود ۲۱.۸ درصد بوده و نرخ تورم طی این سال ها حول نرخ 
مذکور در نوسان بوده است. کمترین نرخ تورم مربوط به آغاز دولت دوازدهم )شهریورماه سال 
۱۳۹۶( و بیشترین میزان نرخ تورم نیز مربوط به آغاز دولت سیزدهم )شهریورماه سال۱۴۰۰( 

به ترتیب معادل ۷.۱ و ۴۵.۶ درصد بوده است.   
بانک مرکزی در دوره فعالیت خود در دولت ســیزدهم رویکرد تثبیت و حرکت در راستای 
پیش بینی پذیر بودن اقتصاد ایران را برای ریل  گذاری سیاســت های پولی و بانکی اتخاذ کرده 
اســت. در همین راستا و پس از بروز تورم در ماه های آغازین سال ۱۴۰۱ بواسطه اجرای طرح 
مردمی سازی و توزیع عادلانه یارانه و در ادامه بروز تنش های داخلی در ماه های پایانی این سال 
و استمرار نرخ های تورم بالا، مجموعه اقتصادی دولت و بانک مرکزی سیاست تثبیت اقتصادی 

را به مرحله اجرا درآورد.
در بسته سیاستی تثبیت اقتصادی، اقدامات بانک مرکزی حول سه محور اصلی »ثبات بخشی 
و پیش بینی پذیر نمودن بازار ارز«، »کنترل نقدینگی« و »بازنگری در مقررات« در دستور کار 
قرار گرفته است. برآیند سیاست ها و اقدامات اتخاذ شده توسط مجموعه اقتصادی دولت و بانک 
مرکزی در بهبود متغیرهای کلان اقتصادی به ویژه در کنترل نرخ تورم قابل مشــاهده اســت. 
بطوری که بر اساس اطلاعات منتشر شده توسط مرکز آمار ایران تورم نقطه به نقطه شاخص بهای 
کالاها و خدمات مصرفی در مناطق شهری از ابتدای سال ۱۴۰۲ روند کاهشی قابل ملاحظه ای 
به خود گرفته و از ۵۴.۵ درصد در فروردین ماه ۱۴۰۲ به ۳۱.۶ درصد در اردیبهشــت ماه سال 
۱۴۰۳ رسیده که نشان می دهد سیاست های بانک مرکزی در خصوص کنترل رشد نقدینگی 
و همچنین سیاست تثبیت نرخ ارز از کانال ثبات قیمت کالاهای وارداتی موثر بوده و توانسته 

است فشار تورم را کند کند.
در همین راستا، نرخ تورم )دوازده ماهه( نیز از ۴۶.۷ درصد در فروردین ماه ۱۴۰۲ با کاهش 
۹.۵ واحد درصدی به ۳۷.۲ درصد در اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۳ رسیده، واکاوی تحولات تورم 
شــاخص بهای تولیدکننده نیز موید بهبود این شــاخص است. به طوری که بر اساس آخرین 
آمار، تورم دوازده ماهه شــاخص بهای تولیدکننده از ۳۷.۳ درصد در فروردین ماه سال ۱۴۰۲ 
به ۳۰.۳ درصد در اردیبهشت ماه ۱۴۰۳ کاهش یافته که موید کاهش ۷.۰ واحد درصدی نرخ 

تورم شاخص بهای تولیدکننده در این مقطع است.
در همین ارتباط، تورم نقطه به نقطه شــاخص بهای تولیدکننده نیز در ادامه روند کاهشی 
خود از ســال گذشته، با ۱۷.۴ واحد درصد کاهش از ۴۰.۷ درصد در فروردین ۱۴۰۲ به ۲۳.۳ 

درصد در اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۳ رسیده است.

  دفاع از اقتصاد دســتوری برای رشد 
بورس

برخی از کاندیداها از اقتصاد دستوری حمایت 
کرده و اقتصاد دستوری را راهی برای حمایت از 
بورس عنوان می کنند. بازار سرمایه در اردیبهشت 
ماه سال ۱۴۰۲ با شوکی بزرگ مواجه شد و این 
شــوک تا به امروز یعنی یک سال بعد از آن نیز 
ادامه دارد.شاخص کل بورس در ابتدای معاملات 
ســال ۱۴۰۲ توانســت وضعیت مناسبی داشته 
باشــد و وضعیت صعودی را ادامه دهد. شاخص 
کل بورس در اسفند ماه سال ۱۴۰۲ توانسته بود 
تــا نزدیک فتح مجدد قله ۲ میلیون واحد پیش 
برود. به طوری که در فروردین ماه قله ۲ میلیون 
واحد فتح شــد.در روز اول فروردین سال ۱۴۰۲ 
بود که شــاخص کل به عدد یک میلیون و ۹۹۸ 
هزار و ۳۲۶ واحد رسید. شاخص کل در فروردین 
و اردیبهشت ۱۴۰۲ وضعیت مناسبی را داشت و 
توانست قله جدید ۲ میلیون و ۵۴۱ هزار واحد را 
ثبت کند. اما به یک باره با اینکه وضعیت بورس 
به شدت صعودی شده بود و ارزش معاملات خرد 
به بالای ۲۴ هزار میلیارد تومان رسیده بود بورس 
در ۱۷ اردیبهشت ماه با ریزش مواجه شد.بعد از 
۵۰ روز و انتشــار نرخ خوراک گاز شــرکت های 
پتروشیمی مشــخص شد که پشت پرده ریزش 
۱۷ اردیبهشت ماه چه بوده است و رانت خبری 
عده ای که از محتوای نامه اطلاع داشــتند باعث 
ریزش بورس شــد.یکی از کاندیداهای ریاســت 
جمهوری در شبکه اجتماعی خود نوشت: »برای 
حمایت از بورس نرخ خوراک را چند برابر کردند و 
مصوبه را دو ماه در کشوری معاون اول نگه داشتند 
تا نور چشــمی ها فرصت کافی برای خالی کردن 
پرتفویشان را داشته باشند، این طور شد که سقوط 
بزرگ اردیبهشــت ۱۴۰۲ شــکل گرفت.«نکته 
عجیب در گفتار این کاندیدا این اســت که وی 
نمی داند کــه افزایش نرخ خوراک به نفع بورس 
نیست و دولت این کار را برای حمایت از بورس 
انجام نداده است، این موضوع ساده ای که بیشتر 
جامعه از آن اطلاع دارند اما یک کاندیدای ریاست 
جمهوری که می خواهد رئیس دولت شود از آن 
مطلع نیست و جای بسی نگرانی دارد.یک فعال 
فضای مجازی در واکنش به این کاندیدا نوشــته 
است: حرکت به ســمت تک نرخی شدن دلار، 
تعدیل نرخ بهره و عبور از قیمت گذاری دستوری 
راهکاری برای بهبود فضای بورس است، انتظار از 
این کاندیدای محترم حذف رانت های فعلی اقتصاد 
کشور است.در مناظرات ســال ۱۴۰۰ برخی از 
کاندیداها صحبــت از حمایت از بورس زدند در 
این انتخابات مردم باید به کسی رأی بدهند که 
برنامه عملیاتی داشته باشد، یعنی بگوید باید با 
بورس چه برخوردی شــود و چه مولفه هایی را 
برای عمق بخشی به بازار سرمایه باید انجام داد، 
متأسفانه تا به اینجای کار برخی از کاندیداها از 
محاسبه ساده ریاضی برای شمردن ۱۰ یا ۱۰۰ 
لیوان آب عاجز مانده اند و برنامه ای را ارائه نداده اند.

  تامین ۱۴.۱ میلیارد دلار ارز برای واردات

برترین اخبار ایران و جهان
www.ofoghemroz.ir
٤٩١٠٥٠١٠    -    ٠٢١

  تامین ۱۴.۱ میلیارد دلار ارز برای واردات
 سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران اعلام کرد: از ابتدای فروردین ماه تا امروز )۲۳ خرداد ماه امسال( ، ۱۴میلیارد و ۱۳۶میلیون دلار ارز برای واردات کالاهای اساسی، دارو، کالاهای تجاری و بازرگانی تامین شده است.

به گزارش از بانک مرکزی، اصغر بالسینی در مورد تامین ارز در مرکز مبادله، اظهار داشت: از ابتدای فروردین ماه تا ۲۳ خرداد ماه سال جاری، ۱۴میلیارد و ۱۳۶میلیون دلار ارز برای واردات کالاهای اساسی، دارو، کالاهای تجاری و بازرگانی، واردات در مقابل 
صادرات و خدمات تامین شده است.سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران افزود: برای کالاهای اساسی ۳ میلیارد و ۳۶۰ میلیون دلار،  برای کالاهای تجاری و بازرگانی مبلغ ۷ میلیارد و ۹۸۱ میلیون دلار و برای خدمات ۳۰۳ میلیون دلار و برای واردات در مقابل 
صادرات ۲ میلیارد و ۴۹۲ میلیون دلار تامین ارز صورت گرفت.وی ادامه داد: برای واردات کالای اساسی کشاورزی شامل گندم، دانه های روغنی و نهاده های دامی ۲ میلیارد و ۸۲۸ میلیون دلار، برای دارو، مواد اولیه دارویی و تجهیزات پزشکی ۵۳۲ میلیون دلار 

و در مجموع ۳ میلیارد و ۳۶۰ میلیون دلار برای کالای اساسی و دارو ارز با نرخ ۲۸۵۰۰ تومان با هدف حمایت از مصرف کنندگان و دسترسی اقشار جامعه به کالاهای ضروری با قیمت ارزانتر پرداخت شد.



W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

کشاورزی 

اختصاص 1000 میلیارد ریال 
 تسهیلات بانک توسعه تعاون

 برای خریدگندم بذری از 
کشاورزان گلستانی

مدیر شعب بانک توسعه تعاون استان گلستان از پرداخت 1000 میلیارد ریال تسهیلات خرید گندم بذری به کشاورزان گلستانی خبرداد. 
به گزارش روابط عمومی مدیریت شعب استان گلستان: حمید رضا ملک مدیر شعب بانک توسعه تعاون استان گلستان به اولویت های اعتباری این بانک اشاره کرد و گفت: در راستای حمایت 
از توسعه بخش کشاورزی و همچنین فعال سازی کارخانجات آرد و صنایع تبدیلی  استان، بانک توسعه تعاون نقدینگی لازم جهت خرید بیش از5700 تن گندم بذری از کشاورزان منطقه را 
تامین کرده است.حمیدرضا ملک خاطر نشان کرد: در جهت تولید بذر اصلاح شده، و حمایت از اشتغال، تولید و به منظور رفع دغدغه و نگرانی پرداخت به موقع بهای گندم کشاورزان  تا کنون 

بالغ بر 1000میلیارد ریال تسهیلات به شرکت های تعاونی و اتحادیه های تامین کننده بذر استان گلستان پرداخت شده است.
 استان گلستان یکی از مهترین استان های تولید کننده گندم در کشور است که در دوره های مختلف توانسته از نظر کمیت و کیفیت رتبه نخست تا دوم را به خود اختصاص دهد.

  گندم گلستان جز مرغوب ترین گندم های کشور محسوب می شودکه این موضوع باعث شده تا بخش زیادی از آرد با کیفیت کشور توسط استان گلستان تامین شود.

تغییر اقلیم منجر به 
بارش های سیل آسا، 

آب شدن یخ ها در 
قطب. بالا آمدن سطح 
دریاها. تغییرات تنوع 

زیستی، خشکسالی های 
متعدد،آتش سوزی های 
گسترده، ریزش ناگهانی 

برف شده است که در 
زندگی مردم لمس 

می شود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 4
سراسری صبح ایران
شنبه 1403/03/26
شماره : 1655

کلنگ زنی کمربندی شرقی نظرآباد با اعتباری بالغ بر420 میلیارد ریال
نظرآباد - محمد رنجبرکهن: دکتر مجتبی عبداللهی با حضور در شهرستان نظرآباد 
به همراه دکتر بغدادی فرماندار و معاونین وی ، دکتر صفری شهردار ، اعضای شورای 
شهر وجمعی از مسئولین شهرستان نظرآباد ضمن ادای احترام به مقام شامخ شهدای 
گمنام وبازدید از بزرگترین کتابخانه در دست ساخت  این شهرستان ، کلنگ کمربندی 
شرقی نظرآباد با اعتباری بالغ بر۴۲0میلیارد ریال در مسافتی حدود ۶کیلومتر را بر 

زمین زد
اســتاندار البرز در این ســفر آیین کلنگ زنی  اجرای پروژه تعریض و ایمن سازی 
بلوار خلیج فارس را با اعتبار ۲00میلیارد ریال به طول مسیر 1۶00متر  داشت و در 
ادامه از روند پیشرفت بزرگترین فرهنگسرای چندمنظوره امام علی)ع( بازدید کرد .

شــهردار نظرآباد در حاشیه ســفر دکتر عبدالهی به نظرآباد ، خطاب به ایشان از 
فعالیت های خوب عمرانی در این شهر سخن گفت و افزود: با لطف خداوند و همکاری 
اعضای شــورای شهر و پرسنل مجموعه شهرداری شاهد فعالیت های عمرانی بسیار 
عالی در تمام نقاط شهر از جمله پارک بانوان،جاده سلامت ،بزرگ ترین و مجهز ترین 

فرهنگسرا و کتابخانه ،ساختمان سازمان حمل و نقل عمومی، نهضت آسفالت ریزی، 
تعریض چندین جاده و خیابان،ایجاد کمپ ماده 1۶،ســوله ورزشــی چند منظوره و 

چند چمن طبیعی و مصنوعی در محلات مختلف و... بودیم 
علی صفری در ادامه افزود : مردم نظرآباد لایق بهترین ها بوده و ســعی کردیم 

عدالت را در نقاط مختلف شهر رعایت کنیم قول میدهیم پروژه های امروز  را ظرف 
۶ماه تحویل شهروندان دهیم

بغدادی فرماندار نظرآباد نیز بر سرعت گرفتن کارها در دولت مردمی شهید رئیسی 
اشاره کرد و گفت: شهید رئیسی رئیس جمهوری نبود که در اتاق شیشه ای نشسته و 
با تلفن پیگیر امورات مردم باشد در دل مردم ،مناطق محروم و در کشورهای جهان 

دنبال احقاق حقوق ملت شریف جمهوری اسلامی بود .
دکتر عبداللهی استاندار البرز نیز  به صادق الوعده بودن شهید رئیسی اشاره کرد 
و گفت: از مهمترین ویژگی رئیس جمهور شهید  ولایتمداری و ولایت پذیری و یکی 
دیگر از ویژگی های ایشان جهادی کارکردن ،وفای به عهد و صادق الوعده بودن بود 
شایان ذکر است که نشست با عوامل اجرایی انتخابات ریاست جمهوری و افتتاح 
خوراک دام و طیور در فروکتوز ناب به مساحت ۹۸۳۴مترمربع با میزان اعتبار 5هزار 
میلیارد ریال و اشــتغالزایی غالب بر ۶۲0نفر بصورت مستقیم و غیرمستقیم از دیگر 

برنامه های استاندار البرز در نظرآباد بود .

لزوم مدیریت آب و اصلاح سبک کشت به جای 
سرمایه گذاری در کشورهای دیگر

کریم حسن پور|   یک کارشناس کشاورزی ضمن اشاره به اینکه ۹۷ درصد آب شیرین کشور برای کشاورزی مصرف می شود اظهار کرد: جهادکشاورزی و دولت 
ما بهتر است به جای سرمایه گذاری های هنگفت برای کشاورزی فراسرزمینی در بحث مدیریت منابع آب، برنامه ریزی برای کشاورزی و اصلاح شیوه کشت و 

آبیاری ورود کنند.

  بازدید میدانی کارشناسان برق پارسیان 
از موسســات غیر دولتــی جهت مدیریت 

مصرف برق

  مسعود حیدری مدیر برق شهرستان پارسیان 
از بازدید میدانی کارشناســان برق این شهرستان 
از ادارات و موسســات غیــر دولتی جهت پایش 
و مدیریــت مصــرف برق مشــترکین خبر داد و 
اظهار داشــت : هــدف از این پایــش  مدیریت 
مصــرف بــرق ادارات و نهادهــا اســت ،  امکان 
 مدیریــت مصــرف در ایــن برنامه هــای پایش

 ســنجیده می شــود که ادارات در ساعات اداری 
مصرف خود را نسبت به مشابه پارسال ۳0 درصد 

کاهش دهند.
 به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروی 
برق اســتان هرمزگان ، مهندس حیدری در ادامه 
اظهار داشت :   در ســاعات غیر اداری نیز ادارات 
می بایســت ۶0 درصد مصرف برق خود را کاهش 
دهند و ادارات و نهادهایی که دیزل ژنراتور دارند 
حتما در ســاعات اوج بار دیزل ژنراتور خود را در 

مدار قرار دهند.
 بــه گفتــه مدیر بــرق ناحیه پارســیان این 
ادارات از طرف برق ناحیه پارســیان شناســایی 
و بــه آنها یــادآوری شــده که در ســاعات اوج 
 بار، مدیریت برق پارســیان  تعهدی نســبت به 
تعهــدات ایــن  نــدارد،  آنهــا  بــرق   تامیــن 

 فقط برای تامین برق بیمارستانها و مراکز درمانی 
اعمال می شود.

مدیر برق شهرستان پارسیان در ادامه با اشاره 
به اینکه در این برنامه کارشناســان مدیریت برق 
پارســیان از اداره مخابرات ، اداره تامین اجتماعی 
، بانک صادرات ، بانک ســینا ، مســجد علی ابن 
ابیطالب)ع( ، مسجد بلال و برخی نهادهای دیگر 
بازدید کردند افزود:  کارشناسان    مهندس ) مهدی 
حیدری ، رضا نکهت یار ، علی روشناس ، مهدی 
افشاری ، عدنان محمد زاده ، قاسم نکهت یار ( در 

این برنامه حضور داشتند.

و  هرمــزگان  اســتاندار  با حضــور   
هرمزگان فاضلاب  و  آب   مدیرعامل شرکت 

 انجام شد:
نمک  تاسیســات  احداث  آغاز عملیات 
زدایی در سلخ/ یک شهر و ۹ روستای قشم 

از آب شرب پایدار بهره مند می شوند

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب هرمزگان از 
آغاز عملیات احداث تاسیسات نمک زدایی جدید 
در منطقه سلخ با هدف تامین آب پایدار یک شهر 

و ۹ روستای قشم خبر داد.
عبدالحمید حمزه پور ضمن قدردانی از حمایت 
های استاندار هرمزگان، گفت: عملیات اجرای این 
طرح مشتمل بر احداث تاسیسات شیرین سازی آب 
دریا به ظرفیت ۴ هزار متر مکعب تولید آب شیرین 
در شــبانه روز، خط انتقال بــه طول 7 کیلومتر، 
احداث دو باب مخزن ذخیره به حجم 1500 متر 
مکعب و احداث یک باب ایستگاه پمپاژ که هزینه 
عملیات اجرایی آن بالغ بر ۳۴0 میلیارد تومان می 
باشد که با مشارکت سرمایه گذار بخش خصوصی 

احداث خواهد شد.
وی افزود: با تکمیل این پروژه در ســال آینده، 
جمعیتی بالغ بر ۲۹ هزار و ۲۲1 نفر از آب شیرین 

بهره مند خواهند شد.
وی تکمیل این پروژه را گامی به سوی تامین 
آب پایدار یاد کرد و گفت: این پروژه نیاز آبی شهر 
طبل و روستاهای معتمدآباد، ملکی، دوربنی، هفت 
رنگو، دهخدا، ســهیلی، گوران، سلخ و گامبرون را 

برآورده می کند.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضــلاب هرمزگان 
همچنین از حمایت های بی دریغ استاندار هرمزگان 
و دیگر مقامات اســتانی قدردانــی کرد و تأکید 
کــرد که »با همــکاری و همراهی اســتانداری، 
 ایــن پــروژه می توانــد به توســعه روســتاهای 

قشم کمک کند.«
به گفته حمزه پور، این تاسیســات جدید، که 
به منظور جبران کمبود آب شرب در این مناطق 
طراحی شــده، نیاز آبی مــردم را که پیش از این 
توســط آب شــیرین کن های مپنا و سلخ تأمین 
می شد، بهبود می بخشد و امید به زندگی بهتر را 

در دل ساکنان این مناطق زنده کند. 
مدیرعامل آبفا در پایان ابراز امیدواری کرد که 
این پروژه به عنوان یک نقطه عطف در تاریخ تأمین 

آب منطقه محسوب شود.
گفتنی اســت، سرمایه گذار این پروژه شرکت 

طرح های صنعتی راد نیروی کرمان است.

 به دلیل چهار ســال خشکســالی پیاپی، تغییرات اقلیمی و کم بارشــی در تمام نقاط جهان از جمله ایران، حفظ منابع آبی ارزش بسیار بالایی 
دارد، بنابراین در این راستا کشت فراسرزمینی می تواند به عنوان یک فرصت زمینه ای را برای حفظ منابع آبی کشور و رونق کشاورزی در خارج از 
مرزهای کشور در راستای ایجاد امنیت غذایی را فراهم کند و به این شیوه کشورهایی همچون ایران که از محدودیت منابع داخلی )آب و زمین( 

رنج می برند می توانند با اجاره اراضی در سایر کشورها، اقدام به تولید و تامین مایحتاج خود کنند.  
در همین زمینه  بهمن زارع - کارشــناس ارشــد کشاورزی و کارآفرین در این حوزه - عنوان کرد  که با کشت فراسرزمینی ما نیز می توانیم در 
مزارع خود، محصولاتی را کشت کنیم که کم آب بر هستند و با صرف آب کمتر، ارزآوری و درآمد بیشتری برای ما دارند و به این شیوه هم با کشت 
فراســرزمینی آب مجازی وارد کشــور ما می شود و در داخل کشور نیز می توانیم از سرمایه های اقتصادی و معنوی همچون آب محافظت کنیم اما 
کارشناســان دیگری نیز هســتند که بر تقویت کشاورزی در داخل کشور و آموزش کشاورزان به کشت گلخانه ای و افزایش عملکرد محصولات در 

کشور خودمان با شیوه آبیاری نوین تاکید دارند.

 چرا کشاورزی فراسرزمینی مورد توجه واقع شد؟
علی شــورورزی- فعال حوزه کشــاورزی- نیز در گفت وگو با ایســنا، درباره کشــت فراســرزمینی اظهار کرد: به دلیل مشــکلاتی همچون 
کم آبــی و تامیــن محصولاتــی همچــون گیاهان روغنی، خــوراک دام، ذرت و ... دغدغه انجام کشــت فراســرزمینی به وجود آمــد که در این 
 راســتا میان شــرکت های خصوصی، وزارت کشــاورزی و وزارت خارجه هماهنگی هایی ایجاد می شــود تا خارج از مرزهای کشــور زمین هایی

 را اجاره کنند و با اســتفاده از تســهیلات دولتی در این مناطق تولید محصول انجام و ســپس محصول نهایی به کشــور وارد شود و در این زمینه 
آیین نامه ای نیز تدوین شد.

وی تصریح کرد: اما مشکل اصلی این است که مسئله کشت فراسرزمینی دولتی زده شد. به این معنا که دولتی ها به جای ایفای نقش حاکمیتی، 
در بحث تخصیص ارز ایفای نقش کردند و این مســئله نیز دولتی شــد و ورود بخش خصوصی را به همراه نداشــت. از طرفی دیگر نیز سیاست  و 
تعاملات کشورهایی همچون برزیل و ... که برای کشت فراسرزمینی به آن ها مراجعه می شد مدام تحت تاثیر تحریم های آمریکا و کشورهای اروپایی 

قرار می گرفت.
این کارشناس کشاورزی ضمن بیان اینکه در بسیاری از مواقع حتی کشاورزی فراسرزمینی در برخی کشورها انجام شده اما چون واردات آن ها 
صرفه اقتصادی نداشته محصولات را همانجا فروخته اند و به کشور وارد نشده است گفت: این نظر کارشناسی من است ولی قبل از معطوف شدن 
به مســئله کشــت فراســرزمینی باید منابعی را که در اختیار داریم مدیریت کنیم. سیستم آبیاری ما هنوز مناسب و علمی نیست چراکه در حال 
حاضر 70 درصد آبیاری ما به شــکل ســنتی و غرقابی است. جهادکشاورزی و دولت بهتر است به جای سرمایه گذاری های هنگفت برای کشاورزی 

فراسرزمینی در بحث مدیریت منابع آب، برنامه ریزی برای کشاورزی و اصلاح 
شیوه کشت و آبیاری ورود کنند.

لزوم برنامه ریزی برای کشاورزی مناسب هر منطقه
وی تاکید کرد: باید برای کشاورزی مناطق مختلف کشور، متناسب با همان 
منطقه برنامه ریزی شــود. ما باید ابتدا مسائل مرتبط با کشاورزی را در کشور 
خودمان بررسی، نقاط کور و مسائلی همچون الگوی کشت را بررسی و اصلاح 
کنیم چراکه با تغییرات جزئی و اصولی می توانیم بهره برداری و عملکرد محصولات 
کشاورزی حتی محصولاتی همچون دانه های روغنی و ذرت را که به کشور وارد 

می شوند را تا چهار برابر افزایش دهیم.
شــورورزی ادامه داد: خوشــبختانه در ایران شرایط اقلیمی بسیار متفاوتی 
وجود دارد به طور مثال در حال حاضر در خراسان گوجه کشت می شود و این 
درحالیســت که در کرمان دیگر زمان کاشت گوجه و هندوانه به پایان رسیده 
اســت و با تمام شــدن فصل کاشــت گوجه و هندوانه در خراسان، کشت این 

محصولات در بوشهر آغاز می شود.
وی با اشــاره به چهارفصل بودن ایران، افزود: اگر جهادکشاورزی در میزان 
کشــت، خرید تضمینی، صنایع تبدیلی و ... برنامه ریزی داشته باشد، می تواند 

در مناطق مختلف کشور با دسته بندی مناسبی کشت محصول انجام دهد.
این کارشناس کشاورزی ضمن تاکید بر اینکه ۹7 درصد آب شیرین کشور 
برای کشاورزی مصرف می شــود گفت: اگر سیستم های آبیاری تحت فشار را 
اجرا کنیم)آبیاری تحت فشار در حقیقت سیستمی است که در آن آب با فشار 
بیشــتر از یک اتمسفر در داخل لوله و اتصالات تعبیه شده در داخل زمین به 
جریان درآمده و جابه جا و به شــیوه قطره ای و بارانی آب را به نقاط مختلف 
زمین انتقال می دهد( مصرف ۹7 درصدی آب های شــیرین برای کشاورزی به 

50 درصد کاهش می یابد.
وی ادامه داد: کشت های گلخانه ای امروزه بسیار زیاد رواج یافته اند و به دلیل 
اینکه شیوه مناسبی هستند، باید تسهیلات دهیم تا این موضوع گسترش یابد 
چراکه به طور مثال در هر هکتار کشــاورزی با آبیاری غرقابی ۲۲ تا ۲5 تن بر 
هکتار می توان محصول برداشــت کرد اما از هر 1000 متر گلخانه با یک دهم 
مصرف آب در زمین می توانیم، بیش از ۳0 تن محصول برداشت کنیم بنابراین 
اگر در مسئله کشت فراسرزمینی دغدغه منابع آب و شور شدن اراضی و تولید 
مطرح اســت باید دراین زمینه ها سرمایه گذاری کنیم که در این راستا نیز باید 
چارچوب مدیریت و معضلات کشــاورزی حل شود و اگر پاسخگوی نیاز کشور 

نبود به فکر کشاورزی فراسرزمینی باشیم.
شورورزی با تاکید بر نقش روابط میان کشورها در کشت فراسرزمینی گفت: 
در کشاورزی فراسرزمینی باید روابط سیاسی میان کشورها را بررسی کنیم چراکه 
بر مسئله نقل و انتقال تاثیرگذار است و باید بررسی کنیم که روابط سیاسی تا 
کجا ادامه خواهد داشت؟ اگر در کشوری محصولی داشته باشیم و روابط ما تحت 
تاثیر سیاست های تحریمی آمریکا قرار گیرد تکلیف محصولاتمان چه می شود؟

 تسهیلات کشاورزی به دست کسی که باید نمی رسد!
وی درباره عدم تخصیص تســهیلات برای کشاورزی و کشت فراسرزمینی 
اظهار کرد: مســئله بســیار مهمی که وجود دارد اتفاقا این است که تخصیص 
تســهیلات بدون حساب و کتاب بوده و این تسهیلات متاسفانه در 70 درصد 
مواقع به شــخصی که باید نرسیده و آن را کسی گرفته که مدارک و ارتباطات 
بیشتری داشته. کشاورز که نمی تواند به خارج از کشور رفته و در آن جا کشاورزی 
انجام دهد! این شــرکت های خصوصی هستند که  برای کشت فراسرزمینی به  

کشورهای دیگر رفته و هیچ تخصصی در کشاورزی نیز ندارند.
این فعال حوزه کشــاورزی ادامه داد: بر اســاس آمار موجود ما ۴۲0 هزار 
هکتار کشت فراسرزمینی داشتیم که فقط ۲۴0 هزار هکتار را قرارداد بستند و 
تنها توانستند 1۲0 هزار هکتار را وارد کنند که بسیار مقدار کوچکی است و به 

اندازه نصف مشهد هم نیست.

 توسعه کشت گلخانه ای؛ راهکاری مناسب در بحران کم آبی
وی در پایان با تاکید بر ســرمایه گذاری در زمینه کشت گلخانه ای با توجه 
به کمبود منابع آبی درکشــور اظهار کرد: کشــاورزان را نمی توان از کشاورزی 
بازداشت اما می توان به آن ها کشاورزی کم آب بر را آموزش داد. به طور مثال با 
توجه به نیاز کشور برای حفظ امنیت غذایی می توان گیاهان دارویی و گیاهان 
روغنی همچون کلزا و زیره سبز که گیاهان کم آب بری هستند را کشت کنیم 

و وزارت جهات کشاورزی نیز در راستای آموزش این مسئله باید گام بردارد.

با حضور استاندار البرز درشهرستان نظرآباد انجام پذیرفت؛

احتمال صادرات گوشت قرمز از نیمه دوم امسال 
رئیس سازمان دامپزشکی کشور از احتمال صادرات گوشت قرمز از نیمه دوم امسال 
خبر داد و گفت: شــرایط تولید گوشــت قرمز در کشور به گونه ای است که علاوه بر 

تامین گوشت مورد نیاز داخلی، امکان صادرات فراهم خواهد شد.
 مجتبی نوروزی در حاشــیه بازدید نظارت بهداشتی از سردخانه و مرکز تامین و 
عرضه گوشت قرمز و مرغ شباهنگ در تهران افزود: با توجه به وضعیت خوب مراتع 
در سالجاری و افزایش تولید دام روستایی و عشایری شرایط به شکلی پیش می رود 

که از نیمه دوم امسال امکان صادرات گوشت بسته بندی مهیا می شود.
رئیس سازمان دامپزشکی کشور اظهار داشت: به دنبال بازارهای صادراتی عراق و 

خلیج فارس برای تامین گوشت قرمز کشور هستیم.

 صادرات ۶۵00 تن گوشت مرغ و 40 هزارتن تخم مرغ به کشورهای هدف
نوروزی تصریح کرد: از ابتدای ســال تاکنون ۶ هزار و 500 تن گوشــت مرغ به 

کشورهای هدف به طور عمده به عراق صادر شده است.
وی اضافه کرد: همچنین حدود ۴0 هزارتن محصول تخم مرغ از ابتدای سال تاکنون 

به 7 کشور از جمله امارات، قطر، عراق، افغانستان و تاجیکستان صادر شده است.

 برنامه تنوع بخشی باراندازها در کشور
معاون وزیر جهادکشاورزی گفت: سازمان دامپزشکی کشور به عنوان متولی کنترل 

و نظارت بهداشتی فراورده های خام دامی در نظر دارد علاوه بر تامین و عرضه محصول 
سالم، برنامه تنوع باراندازها برای دسترسی مردم پایتخت به کالاهای تنظیم بازاری 

همچون گوشت قرمز و گوشت مرغ را دارد.
وی هدف ســازمان دامپزشــکی را تنوع بخشی به مراکز تامین و توزیع گوشت و 

باراندازهای تهران عنوان کرد.
نوروزی درباره بازدید از یکی از باراندازها و مراکز دپوی گوشت شهر تهران اظهار 
داشــت: اکنون در نزدیکی تهران ســردخانه ای 15 هزارتنی تامین و بسته بندی و 
عرضه گوشــت قرمز و گوشت مرغ را با قیمت های مصوب تنظیم بازاری داریم، این 

ظرفیت برای تنظیم بازار تهران اســت تا مردم دغدغه ای در تامین گوشــت قرمز و 
گوشت مرغ نداشته باشند.

وی اظهار داشــت: اکنون روزانه ۲00 تن گوشــت قرمز وارداتی وارد این بارانداز 
می شود که بین شبکه های عرضه توزیع می شود و 50 تن گوشت برای قراردادهای 

این بارانداز به بخش خصوصی است.
رئیس سازمان دامپزشکی کشور اضافه کرد: این میزان گوشت وارداتی گرم و منجمد 
از کشورهای روسیه، مغولستان، آفریقای جنوبی و کنیا با قیمت های تنظیم بازاری در 

فروشگاه های رفاه و کوروش و میادین میوه و تره بار عرضه می شود.
مسعود احمدوند عضو هیات مدیره این مرکز تامین و عرضه گوشت و مواد پروتئینی 
نیز در این بازدید گفت: مجموعه صنعتی، تولیدی و مرکز عرضه محصولات پروتئینی 
 مذکور در چند بخش کارخانه قطعه بندی و بسته بندی محصولات پروتیینی با ظرفیت 
روزانه 70 تن گوشت قرمز و ۶0 تن گوشت مرغ با تولید انواع گوشت تازه و منجمد 

واحد سردخانه نگهداری مواد غذایی دو مداره به ظرفیت 15 هزارتن است.
وی افزود: این مجموعه تحت نظر گمرک جهت کالاهای سردخانه ای وارداتی و در 
بخش جدید مرکز عرضه مستقیم محصولات پروتئینی به عنوان مرکز تامین گوشت 
در فاز اول ۶0 واحد تجاری )غرفه( مختص عرضه خرده و عمده مجهز به سردخانه 
های مجزا، سکو توزیع، رختکن پرسنل در اختیار شرکت های فعال صنعت در بخش 

مرغ و گوشت قرمز قرار می گیرد.
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تقدیر وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی از مدیرکل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی 
خوزستان

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان به پاس فعالیت ها و رویدادهای موضوع ترویج و توسعه فرهنگ اقامه نماز توسط وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان تقدیر شد.
 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اهدای لوح تقدیر از مجید منادی به دلیل تلاش برای ترویج و توسعه فرهنگ اقامه نماز تقدیر کرد.

در لوح تقدیر اهدایی محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی آمده است: اقامه نماز و گسترش فرهنگ متعالی آن، تکلیفی الهی و آسمانی است که بر دوش  همگان به ویژه صاحب 
همتان و آنهایی که دارای مکنت هستند، نهاده شده است. بی شک تجلی آثار برکات نماز، بهترین عامل سعادت و سلامت جامعه و دوری از غفلت هاست.

توفیق خدمت گزاری در این مسیر، از الطاف الهی است که خدای سبحان به بندگان شایسته خود عنایت می فرماید.
بدین وسیله از زحمات مخلصانه و مجدانه جناب عالی در ترویج و توسعه فرهنگ اقامه نماز تقدیر و تشکر می نمایم و دوام توفیق و بهروزی شما را در خدمت به این فریضه و هدیه الهی از درگاه 

ایزدمنان مسئلت می نمایم.

  معافیت کشــاورزان از برنامه های مدیریت 
مصرف برق با نصب پنل خورشیدی/ ایجاد منبع 

دوم درآمد برای فعالان کشاورزی

 ســید احمدی موسوی مدیرعامل شــرکت توزیع 
نیروی برق اســتان گلســتان در خصوص معافیت 
کشاورزان از برنامه های مدیریت مصرف برق با نصب 
پنل خورشیدی و ایجاد منبع دوم درآمد برای فعالان 
کشــاورزی، توضیحاتی را ارائه کرده است: موسوی 
اعلام کرد که اگر کشاورزان 80 درصد از نیاز مصرفی 
خود را از طریق برق تجدیدپذیر پنل خورشــیدی 
تامین کنند، از مدیریت مصــرف در روزهای اوج بار 
معاف خواهند شد. در این راســتا، هزینه ساخت یا 
نصب پنل خورشــیدی به طور متوسط برای تولید 
هر کیلــووات بــرق، 30 میلیون تومان اســت. وی 
تصریح کرد که با این روش، کشــاورزان می توانند 
برای معافیت از مدیریت مصرف در اوج بار، با استفاده 
از این ظرفیــت و تا 80 درصد توان مورد نیازشــان، 
نیروگاه نصب کنند تا برقشان در دوره اوج بار برق و 
طی چهار ماه قطع نشــود. حتی در طول 8 ماه، برق 
تولیدی آنان خریداری خواهد شد. البته تحقق این 
امر نیازمند پرداخت تسهیلات از سوی بانک هاست 
که در صورت حمایت های لازم، برای کشاورزان منبع 
درآمد دوم ایجاد خواهد شد و آلودگی هوا نیز کاهش 
می یابد. مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان 
گلســتان همچنین گفت که با اتصال این پنل ها به 
شبکه سراسری، امکان خرید برق تولیدی به صورت 
تضمینی در مدت 20 سال یا عرضه آن در بورس انرژی 
فراهم می شود، که این امر درآمدی پایدار و مطمئن 

برای کشاورزان به ارمغان خواهد آورد.

  برگزاری جلســه هماهنگی ستاد انتخابات 
به ریاســت فرماندار یزد - با هدف بررسی و 

هماهنگی امور اجرایی انتخابات 

سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛ جلسه هماهنگی 
ســتاد انتخابــات شهرســتان یــزد به ریاســت 
سیدمحمدرضا مدرســی، فرماندار یزد، و با حضور 
ابوالفضل اکبری معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی 

فرماندار و رابطین شعب اخذ رای برگزار شد. 
به گزارش کمیته تبلیغات و اطلاع رســانی ســتاد 
انتخابات شهرستان یزد، ســیدمحمدرضا مدرسی 
در این نشســت با بیان این که نمایندگان فرماندار 
در هر شعبه به نوبه خود کار یک فرمانداری را انجام 
خواهند داد. افزود: رابطین بایــد افرادی را به عنوان 
نماینده فرماندار از میان اقشار مردم شناسایی کرده 
و پس از مصاحبه و بررسی صلاحیت و توانایی، آن ها 
را به فرماندار یزد پیشــنهاد کنند.  مدرسی تصریح 
کرد رابطین نمایندگان فرماندار نیز باید بر اســاس 
تعداد شعب حوزه کاری خود، نیروی کمکی معرفی 
کنند. رییس هیات اجرایی انتخابات شهرستان تأکید 
کرد رابطین باید افراد قوی، پایبند به قانون، امانتدار، 
بی طرف در انتخابات و آشــنا به وظایف قانونی را به 
عنوان نمایندگان فرماندار در شعب انتخاب کنند.وی 
همچنین از رابطین شعب خواست تا اماکن و محلاتی 
که ظرفیت افزایش شعب اخذ رای را دارند، شناسایی 
و پیشنهاد کنند تا بر اساس نظر هیات اجرایی، ثبت 
سامانه شود. مدرسی یادآور شد که در هر شعبه اخذ 
رأی، نماینده فرماندار، اعضای شعبه، ناظران هیئت 
نظارت شــورای نگهبان، هیئت بازرسی و نیروهای 
تأمین امنیت حضور خواهند داشت. وی در پایان با 
بیان اینکه عدالت محوری در انتخابات باید به دقت 
رعایت شود، اظهار داشت که انتخابات با همت همه 
دست اندرکاران در نهایت امنیت، سلامت و صحت 

برگزار خواهد شد.

  آغاز عملیات اجرایی فاز ۲ خط انتقال آبرسانی 
به نوار ساحلی شهرستان دیر 

ابوالحســن عالی در توضیح این خبر اظهار داشت : 
خط انتقال نوار ساحلی شهرستان دیر تأمین آب ۱۵ 

روستای این شهرستان را تقویت می کند .
وی بیان کرد : در پروژه خط آبرســانی نوار ساحلی 
شهرســتان دیر 2 مخزن یکهزار ، یک مخزن ۵00 

مترمکعبی و سه ایستگاه پمپاژ آب احداث می شود .
عالی افزود : این پــروژه از ســری پروژه های جهاد 
آبرسانی در روستاهای استان بوشهر است که توسط 

قرارگاه امام حسن مجتبی )ع( اجرا می شود .
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر تصریح 
کرد : در دولت سیزدهم طرح جهاد آبرسانی در ۱۹۴ 
روستای این استان عملیاتی شده که اتمام این طرح 
نویدبخش تأمین آب پایدار مناطق روستایی استان 
است .وی ادامه داد : با ورود اســتان بوشهر به پیک 
مصرف آب انتظار می رود مشترکان هم استانی با هدف 
تأمین آب پایــدار در مدیریت مصرف بهینه اهتمام 

جدی داشته باشند .

برنامه ایران برای دستیابی 
به تولید روزانه ۵۵۰ هزار 

بشکه از غرب کارون 
وابسته به اجرای فازهای 
دوم آزادگان و یادآوران 

است؛ دو فازی که با وجود 
بدقولی های سابق چینی ها 

به همان شرکای سابق 
سپرده شد.

افزایش برداشت نفت از میدان مشترک یادآوران 
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کریم حسن پور|     طرح افزایش تولید نفت از میدان مشترک یادآوران با هدف تولید روزانه ۴۲ هزار بشکه نفت با سرمایه گذاری ۳۵۰ میلیون 
دلار آغاز شد، براساس این طرح، حفاری ۲۴ حلقه چاه در این میدان مشترک نفتی انجام خواهد شد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

شنبه 1403/03/26
شماره : 1655

تیــر مــاه ۱383 خبــر کشــف میدان نفتــی یــادآوران اعلام و طرح توســعه ایــن میدان در ســه فاز تعریف شــد، 
تولیــد در فــاز یکــم طرح توســعه میــدان نفتی یــادآوران باید به ســقف 8۵ هــزار بشــکه در روز می رســید، در فاز 
 دوم رســیدن بــه ســقف تولیــد ۱80 هــزار بشــکه و فاز ســوم رســیدن به ســقف تولید 300 هــزار بشــکه نفت در

 روز برنامه ریزی شد.
چینی ها کار در پروژه توسعه فاز نخست میدان یادآوران را در مرداد ماه ۱38۷ آغاز کردند و در حالی که بنا بود فاز اول 

۱۷ تیر ماه سال ۱3۹2 )۵۹ ماهه( به طور کامل به بهره برداری برسد این امر محقق نشد.
با روی کار آمدن دولت یازدهم و در پی تاکید بر توسعه هر چه سریعتر میدان های مشترک بخش خشکی، به ویژه میدان 
یادآوران در آبان ماه ۱3۹2 و همچنین انتقاد شرکت ملی نفت از عملکرد پیمانکار چینی در این پروژه، در حالی که روزانه 
2۵ هزار بشکه نفت در قالب تولید زودهنگام )از بهمن ماه ۱3۹0( از این میدان مشترک تولید می شد، ساینوپک وعده داد 

که میزان تولید را تا بهمن سال ۱3۹2 به روزانه ۵0 هزار بشکه برساند.

این وعده عملی نشد تا اینکه اواخر اسفند ماه سال۱3۹2، عبدالرضا حاجی حسین نژاد - مدیرعامل 
آن زمان شرکت مهندسی و توسعه نفت ایران)متن( گفت که احتمال دارد که تولید نفت تا پایان 
سال ۱3۹2 به ۵0 هزار بشکه در روز برسد. با چند هفته تاخیر ظرفیت تولید در این میدان مشترک 
از اردیبهشت ماه سال ۱3۹3به روزانه ۵0 هزار بشکه رسید، در حالی که وعده داده شده بود تولید 

8۵ هزار بشکه تا آذرماه ۱3۹3 محقق شود، اما این وعده در زمان مقرر عملی نشد.
ســرانجام در پنجم اســفند ۱3۹۴ مجری طرح توسعه میدان نفتی یادآوران از تولید آزمایشی 
نفت این میدان مشــترک با هدف اطمینان از پایدار بودن تولید نفت این میدان خبر داد. در آن 
زمان اعلام شد که تولید نفت 2۱ از 28 روز میدان نفتی یادآوران آغاز شده است. پس از تکمیل 
راه اندازی ها، دوره آزمایش تولید 2۱ تا 28 روز انجام می شــود که در این دوره باید 2۱ روز تولید 
بدون مشــکل از میدان یادآوران صورت گیرد تا فاز نخســت این طرح آماده راه اندازی کامل برای 

برداشت روزانه 8۵ هزار بشکه نفت شود.
با وجود بدقولی چینی ها در توسعه فاز یک میدان یادآوران، پس از اینکه فاز یک این میدان با ظرفیتی 8۵ 
 هزار بشکه آغاز به تولید کرد، چینی ها برای به دست آوردن فاز دوم آن با ورود نخستین رقبای نفتی شان در 
پســاتحریم به جنبش درآمدند و تمایل خود را برای برعهده گرفتن توســعه فاز دوم میدان نفتی 

یادآوران اعلام کردند.
برنامه ایران برای دســتیابی به تولید روزانه ۵۵0 هزار بشــکه از غرب کارون وابسته به اجرای 
فازهای دوم آزادگان و یادآوران اســت؛ دو فازی که با وجود بدقولی های ســابق چینی ها به همان 

شرکای سابق سپرده شد.
همچنیــن در فــاز نخســت توســعه میــدان یــادآوران برداشــت از ایــن میــدان بایــد 
بــه روزانــه 8۵ هــزار بشــکه نفت می رســید کــه این رقم بــا افزایــش ۱۵ هزار بشــکه ای 
 بــه ۱00 هــزار بشــکه در روز رســیده اســت، قــرار بــود کــه بــا توســعه فــاز دوم ایــن

 میدان نیز سقف برداشت از میدان یادآوران به ۱80 هزار بشکه نفت در روز برسد موضوعی که از 
سال ۱3۹۵ عملا تعطیل شده و تا کنون تصمیم جدی برای آن گرفته نشد.

 طرح افزایش برداشت نفت از میدان مشترک یادآوران آغاز شد
دولت سیزدهم اما از همان ابتدا عزم جدی برای تعیین تکلیف فاز دوم یادآوران داشت، تا جایی 
که بالاخره امروز عملیات اجرایی حفاری 2۴ حلقه چاه میدان یادآوران آغاز شــد، پیش از این در  
نمایشگاه بین المللی صنعت نفت قراردادهای مربوط به حفاری 2۴ حلقه چاه توسعه ای تازه در قالب 

سه قرارداد امضا شد  و امروز عملیات اجرای این قراردادها کلید خورد.
مجموع ارزش این قراردادها حدود 3۵0 میلیون دلار بوده و مقرر شده است این چاه ها در لایه های 
فهلیان و ســروک هرکدام به تعداد ۱2 حلقه در 2۴ ماه حفاری شوند. هدف از حفر این چاه ها در 
میدان مشترک نفتی یادآوران، نگهداشت و افزایش تولید روزانه ۴2 هزار بشکه  در این میدان است.

از سوی دیگر، به منظور تسریع در افزایش برداشت از این میدان مشترک، شرکت متن پیش از 
این بعضی از جاده های دسترسی و سلرهای )محل های موردنیاز حفر چاه( مورد نیاز برای استقرار 

دکل های حفاری را احداث و کالاهای موردنیاز را تهیه کرده است.

  برای توسعه میدان یادآوران معطل خارجی ها نماندیم
جواد اوجی - وزیر نفت امروز در همین راستا اعلام کرد در فاز دوم میدان نفتی مشترک یادآوران 
نیز که فاز نخست آن را شرکت های خارجی اجرا کرده بودند، معطل آنها نماندیم و با بهره گیری از 

توان داخلی، عملیات اجرایی آن را از هفته آینده آغاز خواهیم کرد.
میدان نفتی یادآوران از بزرگ ترین میدان های مشــترک نفتی ایران با کشــورهای همســایه 
 اســت و در ۷0 کیلومتــری جنــوب غــرب اهواز و شــمال خرمشــهر، در منطقــه جغرافیایی

 کوشک و حسینیه قرار دارد.

فاز ۱۳ آلفا در میدان مشترک پارس جنوبی بهره برداری می شود
عملیات اجرایی حفاری 2۴ حلقه چاه طرح افزایش تولید میدان 
مشترک نفتی یادآوران به ارزش 3۵0 میلیون دلار و با هدف تولید 

۴2 هزار بشکه نفت در روز آغاز شد.
مجمــوع ارزش این قراردادها حدود 3۵0 میلیون دلار بوده و 
مقرر شده است تا این تعداد چاه  در لایه های فهلیان و سروک هر 
کدام به تعداد ۱2 حلقه در طی مدت 2۴ ماه حفر شود. مدیرعامل 
شرکت ملی نفت ایران درحاشیه آغاز عملیات اجرایی حفاری 2۴ 
حلقه چاه طرح افزایش تولید میدان مشــترک نفتی یادآوران، با 
اعلام یک خبر خوش گفت: فاز ۱3 آلفا در میدان مشترک پارس 

جنوبی آماده بهره برداری است و بزودی در یک آیین رسمی افتتاح خواهد شد.
محسن خجسته مهر اظهار کرد: فاز ۱3 آلفا از سال ۱3۹۴ تا ۱۴00 به دلیل تعلل در سال های گذشته متوقف بود که اکنون 

در دولت سیزدهم با پیشتازی قرارگاه خاتم آماده بهره برداری است.
وی، از انعقاد 2 قرارداد جدید نیز خبر داد و خاطرنشان کرد: در آینده بسیار نزدیک بیش از 2 میلیارد دلار قرارداد جدید امضا 

می شود که یکی از آنها مربوط به توسعه میدان مشترک چنگوله در ایلام، اقدامات مقدماتی آن انجام شده است.
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران ادامه داد: قرارداد دیگر مربوط به طرح توسعه میدان بند کرخه در استان خوزستان است 

که بزودی با حضور وزیر نفت به امضا می رسد.
وی میزان قراردادهای این شرکت در دولت سیزدهم را 2۱ و نیم  میلیارد دلار عنوان کرد و افزود: از این میزان ۱۷ و نیم  میلیارد 
دلار مربوط به میادین مشترک برای اقدامات کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت بوده است.  خجسته مهر بخش قابل توجهی از 
فعالیت های دولت سیزدهم در حوزه نفت و گاز را از نوع کارهای زیربنایی و تصمیمات سریع و اقدامات اولویت دار خواند و گفت: 

همه تلاش شرکت ملی نفت ایران این است تا در سال جاری قراردادهای ارزشمندی را به امضا برساند.
وی گفت: ما باید بتوانیم پس از تولید حداکثری، صادرات و درآمدزایی، تولید ثروت حداکثری را برای کشــور رقم بزنیم که 
در این زمینه با مقاصد جدید و شــیوه های نو، صادرات نفت چند برابر افزایش یافت.  مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران میدان 
نفتی یادآوران را دومین میدان نفتی بزرگ کشور نامید و افزود: نفت این میدان حدود 32 میلیارد بشکه است و پس از میادین 
یکپارچه مشــترک آزادگان از بزرگ ترین میادین مشــترک، پتانسیل تولیدی ارزشمندی دارد و قرار است در فاز چهارم تولید از 

۱۱0 هزار به 2۱0 هزار بشکه افزایش یابد.
 وی بیان کرد: حدود ۵0 حلقه چاه در میدان یادآوران کار تولید را برعهده دارد و ۱20 میلیون فوت مکعب گاز همراه که جزو 

آلاینده ها بود در ان جی ال 3200 به محصول ارزشمند گاز سبک و خوراک پتروشیمی تبدیل می شود.
 خجسته مهر افزود: قرار است حداقل ۷0 حلقه چاه و چند میلیارد دلار در میدان یادآوران حفاری و سرمایه گذاری کنیم.

 وی مهم ترین مأموریت های شرکت ملی نفت ایران را حول چهار محور متمرکز عنوان کرد و تولید نفت و گاز برای افزایش 
و جهش تولید را یکی از این محورها برشمرد.

 مدیر عامل شرکت ملی نفت ایران با بیان اینکه تولید نفت از 2 میلیون و ۱00 هزار بشکه در سال ۱۴00، امروز به حدود 3 
میلیون و ۶00 هزار بشکه افزایش پیدا کرده که حاکی از رشد ۷0 درصدی تولید است.

 به گفته وی افزایش تولید تبدیل به صادرات و درآمدزایی و خلق ثروت شده است.  خجسته مهر با اشاره به توسعه میادین 
گفت: مرکز توجه و محور توسعه در شرکت ملی نفت ایران، تولید نفت و گاز بوده است.

 وی گفت: در چاه هایی مانند خط لوله قلعه نار یا شــادگان، تولید آن ۶ ســال متوقف بوده و 80 درصد قرارداهای ما مرتبط 
به میادین مشترک بوده است. وی توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی، قرارداد لایه نفتی، عملیات اجرای میدان مشترک یاران، میدان 
مشــترک ســهراب، انعقاد قرارداد یکپارچه میدان مشترک آزادگان برای افزایش تولید از ۱۹0 هزار به ۵۵0 هزار بشکه و انعقاد 

قرارداد فاز دوم میدان مشترک آذر را بخشی از اقدامات مهم این شرکت برشمرد.

دولت ســیزدهم در سه ســال خدمت در حوزه حمل و نقل و 
توســعه ناوگان و زیرســاخت های آن پیشرفت های قابل توجهی 
داشــت، به طوری که در این مــدت برخی از خطوط راه آهن که 

سال ها از اجرای آن می گذشت، به سرانجام رسید.
در دولت سیزدهم بیش از ۴۵0 کیلومتر خطوط اصلی ریلی 
مانند راه آهن خاش - زاهدان، همدان - ســنندج و بستان آباد - 
خاوران )خط دوم تهــران - تبریز(، یزد - اقلید و خطوط فرعی 
دیگری به بهره برداری رسید تا بهره برداری از خطوط اصلی ریلی 
در این دولت نســبت به قبل افزایش بیــش از ۱۹0 درصدی را 
ثبت کند. از شــاخص ترین اقدامات انجام شده در حوزه ریلی در 

بیش از یک هزار روز خدمت دولت سیزدهم می توان به بهره برداری از راه آهن خاش - زاهدان، به طول ۱۵۴ کیلومتر به ارزش ۱3 
همت، بهره برداری از خط دوم راه آهن بافق - زرین شهر به طول ۶2 کیلومتر به ارزش 3 همت، احداث و بهره برداری از راه آهن 
همدان - سنندج، به طول ۱۵۱ کیلومتر به ارزش ۱۵ همت، احداث و بهره برداری از راه آهن بستان آباد - خاوران به طول ۴۴ 
کیلومتر به ارزش ۷ همت و احداث و بهره برداری از خط دوم اهواز - اندیمشک حد فاصل شوش - بامدژ، به طول ۷0 کیلومتر 

به ارزش روز ۴ همت اشاره کرد.
علاوه بر این متروی شــهر جدید پرند به طول ۱۹ کیلومتر )رفت و برگشــت( با اعتباری بیش از 2.2 همت تکمیل شد و در 

دولت سیزدهم به بهره برداری رسید.
همچنین نوسازی و توسعه 3 هزار و ۹۴۱ دستگاه ناوگان ریلی از ابتدای دولت سیزدهم انجام شد. بر اساس آمار های رسمی، 
فقط در ســال گذشته ۱۱03 دســتگاه واگن باری جدید، هفت دستگاه واگن مسافری و خود کشش جدید و 23 دستگاه واگن 
مســافری بازسازی شده، به ناوگان ریلی کشور اضافه شد. در روزهای پایانی خدمت دولت سیزدهم، فاز نخست تونل زیرزمینی 
ایستگاه راه آهن تهران افتتاح شد.عملیات احداث تونل زیرزمینی که در عمق بیش از 8 متر از زیر خطوط ایستگاه راه آهن تهران 
حفر شده است و دسترسی خطوط و سکوهای مختلف ایستگاه را به سالن مربوط به قطارهای حومه ای و مترو فراهم می کند، از 
سال ۱3۹۷ متوقف شده بود و پس از حدود 3 سال، مجدداً از سال ۱۴00 فعال شد و فاز نخست آن با پیگیری های انجام شده 

و تخصیص منابع در دولت سیزدهم به بهره برداری رسیده است.
تســهیل عبور و مرور و افزایش رفاه هموطنان استفاده کننده از قطارهای حومه ای، کاهش ازدحام، اتصال مستقیم قطارهای 
حومه ای به مترو، افزایش خطوط قبول و اعزام حومه ای از یک به دو خط و جلوگیری از واگذاری قطار به خط مسدود از مهم ترین 

مزیت های این پروژه است. ارزش روز این فاز از پروژه، برابر با ۴00 میلیارد تومان است.
همچنین بر اساس آمار ارائه شده از شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران، در دولت سیزدهم تا پایان ۱۴02 جابه جایی مسافر 

از مرز 30 میلیون نفر گذشت و رکورد جابه جایی مسافر در این دوره شکسته شد.
از اقدامات مهم دولت ســیزدهم تکمیل شــبکه ریلی در کریدورهای ترانزیتی شــرق - غرب و شمال - جنوب کشور است و 
تحقق دیپلماســی حمل و نقل ریلی هم در مسیر شــمال به جنوب و هم کریدور شرق به غرب در دستور کار قرار گرفت. برخی 
از این خطوط پس از ســال ها که ســاخت آن شروع شده بود با پیشرفت فیزیکی پایین، متوقف مانده بود. با تأکید رئیس جمهور 
شــهید ســاخت و تکمیل خطوط ریلی ترانزیتی در دستور کار قرار گرفت. خط ریلی شلمچه - بصره یکی از مهم ترین خطوطی 
اســت که در حمل بار و مســافر )خط ریلی کربلا( ایفای نقش می کند، ساخت این خط پس از 20 سال در دولت سیزدهم آغاز 
شــد. بر اســاس این گزارش، راه اندازی خط ریلی شلمچه - بصره از سال گذشته مطرح بود اما هیچ گاه به مرحله اجرایی نرسید. 
مطالعات نهایی و عملیات اجرایی پروژه ریلی شــلمچه - بصره با مذاکرات دولت با دولت عراق از ســال ۱۴0۱ شروع شد. مسیر 
ریلی شلمچه - بصره، حلقه مفقوده راه آهن تهران تا کربلا است. تأکید و تلاش دولت برای ساخت و تکمیل از خط برای زائران 

عتبات و هم برای اتصال کریدور ریلی ترانزیتی ایران به عراق است.

قطار روی ریل پیشرفت

کتاب »سه شنبه های بی قراری« رونمایی شد
کتاب »سه شنبه های بی قراری« با حضور مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان 

رونمایی شد.
آیین رونمایی از کتاب »سه شنبه های بی قراری«  نوشته سمیره  ایران نژاد با حضور 
جمعی از هنرمندان، ایثارگران و جانبازان هشــت سال دفاع مقدس در اهواز شامگاه 

یکشنبه رونمایی شد.
این کتاب که در 3۶ صفحه از سوی نشر کرخه نور منتشر و وارد بازار کتاب شده 
است خاطرات و شخصیت سردار سید عباس موسوی و اقدامات فرهنگی این مجاهد 

را روایت می کند.
سردار شهید سیدعباس موسوی در سال ۱33۹ در منطقه حصیرآباد اهواز متولد 
شد و در دوران دفاع مقدس از همرزمان سردار سرلشکر شهیدعلی هاشمی، فرمانده 
قرارگاه سری نصرت و سپاه ششم امام صادق )ع( بود و در اوایل دوران جنگ تحمیلی 

به همراه سردار شهید مجید سیلاوی سپاه حمیدیه را تشکیل داد.
این ســردار که برادر گرانقدرش ســید طاهر موسوی در دوران جنگ تحمیلی به 

درجه رفیع شهادت نائل آمد طی یکی از عملیات های دوران دفاع مقدس بر اثر حمله 
شیمیایی رژیم بعث عراق به درجه جانبازی نائل شد.

پس از پایان دوران جنگ تحمیلی در ســال ۱3۷۹ به همراه شــهید مدافع حرم 
ســردار فاطمی اطهر، هیات رهروان شــهدا در اهواز را تشکیل داد و به فعالیت های 

فرهنگی و مذهبی پرداخت.
مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان در آیین رونمایی این کتاب اظهار کرد: 
وضعیت فرهنگی اســتان خوزستان به عنوان پایتخت دفاع مقدس و سرزمین معراج 
شهدای ایجاب می کرد نسبت به راه اندازی دفتر ترویج فرهنگ ایثار و شهادت اقدام شود.

مجید منادی اقدامات دفتر ترویج فرهنگ ایثار و شهادت را مثبت و مطلوب قلمداد 
کرد و تجلیل از چهره های مردمی فعال در عرصه ایثار شهادت مانند سید عباس موسوی 

را ضروری و مهم خواند.
در بخش های دیگر این برنامه تعدادی از همرزمان و دوســتان سردار سید عباس 

موسوی به بیان خاطرات خود پرداختند.
در پایان این آیین مســتند »سه شــنبه های بی قراری« اکران و سپس کتاب آن 

رونمایی شد.
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 فاز نخست مزرعه پرورش ماهی قزل آلا در پایاب سد سیازاخ دیواندره روز جمعه به مناسبت هفته جهادکشاورزی و با حضور رئیس سازمان شیلات ایران به بهره برداری رسید.
رئیس سازمان شیلات ایران در مراسم افتتاح این طرح در شهرستان دیواندره اظهار کرد: فاز نخست این مزرعه با ظرفیت ۲۰۰ تن به منظور توسعه صنعت شیلات و افزایش تولیدات آبزیان در کردستان به بهره 
برداری رسید.سید حسین حسینی با اشاره به اهمیت توسعه پایدار در بخش کشاورزی و شیلات، بیان کرد: این پروژه با بهره گیری از تکنولوژی های نوین و استانداردهای بین المللی راه اندازی شده است و انتظار 
می رود افزون بر ایجاد اشتغال، نیازهای داخلی منطقه را تأمین کند و در آینده نزدیک به صادرات محصولات خود نیز بپردازد.وی افزود: افتتاح این مزرعه پرورش ماهی نه تنها به افزایش تولیدات آبزیان و تقویت 
بازار داخلی کمک می کند، بلکه فرصت های شغلی جدیدی را برای جوانان منطقه فراهم می آورد و به کاهش نرخ بیکاری کمک می کند.رئیس سازمان شیلات ایران اعلام کرد: به مناسبت هفته جهاد کشاورزی 
و باهدف توسعه اشتغال، در سراسر کشور ۲ هزار و ۴۳۷ پروژه با اعتباری بیش از ۱۲ همت به بهره برداری رسیده است.حسینی با بیان اینکه از این تعداد، سهم استان کردستان ۷۷ پروژه با اعتباری بالغ بر ۳۶۵ 

میلیارد تومان است، اضافه کرد: این پروژه ها گام مهمی در راستای توسعه و پیشرفت بخش کشاورزی و ارتقا سطح زندگی در مناطق مختلف کشور است.

مزرعه پرورش ماهی در 
پایاب سد سیازاخ دیواندره 

به بهره برداری رسید

استان اصفهان سال 
گذشته در سایه 

توجه دولت سیزدهم، 
بیشترین سهم و تعهد 

برای ایجاد اشتغال 
مددجویان کمیته امداد 

را در بین استان های 
کشور بدست آورد 

که این آمار به تایید 
دستگاه های بیرونی 

متولی اشتغال نیز 
رسیده است.

سارا ابراهیم نژاد |     پیشبرد امور در حوزه های اشتغال و خودکفایی محرومین، تامین مسکن نیازمندان، تعمیم خدمات حمایت درمان و به سرانجام رساندن 
طرح های حمایتی با هدف محرومیت زدایی و خدمات رسانی مطلوب تر یکی از رویکردهای مهم دولت سیزدهم به مددجویان کمیته امداد امام)ره( بود که این مهم 

در استان درحال پیگیری است و تا رسیدن به نتیجه مطلوب ادامه دارد.

6
ایران زمین  

گام های دولت سیزدهم در مسیر محرومیت زدایی از اصفهان

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
شنبه 1403/03/26
شماره : 1655

شــهید آیت الله سید ابراهیم رئیســی که در وعده های خود پیش از 
ریاســت جمهوری تاکیدی ویژه بر »محرومیت زدایی« داشــت، در یک 
هزار و ۱۷ روز تلاش صادقانه در دولت سیزدهم کوشید یکی از بهترین 

عملکردهای خود را در این حوزه به انجام برساند.
دولت ســیزدهم در ســال ۱۴۰۰ آغاز به کار و ۳۳ ماه به مردم ایران 
خدمت کرد و بســیاری بر این باورند، دستاوردهای این دولت در مسیر 
محرومیت زدایی به محرومان و مستضعفان در طول تاریخ انقلاب اسلامی 

بی نظیر است.
در دولت سیزدهم محرومیت زدایی و توجه به مددجویان تحت پوشش 
نهادهای حمایتی به ویژه کمیته امداد امام خمینی )ره( و بهزیســتی از 
همــان ابتدا در اولویت برنامه ها قرار گرفت تا وعده های انتخاباتی رئیس 
جمهور شهید، که مهم ترین آنها حمایت از اقشار محروم بود بر زمین نماند.

ایجــاد بیش از ۱۳ هزار شــغل و تامین ۲ هزار ۷۰۰ مســکن برای 
مددجویان بهزیستی در کنار اشتغال  و خودکفایی مددجویان تحت پوشش 
کمیته امداد امام)ره( استان با اعطای بیش از ۴۱ هزار فقره تسهیلات و 

تامین ۲ هزار و ۹۰۰ واحد مســکونی برای خانواده کمیته امداد در کنار 
پرداخت کمک ودیعــه و کمک برای پرداخت اجاره منزل مددجویان و 
اقدامات حمایتی در بخش ســلامت گوشه ای از تلاش دولت سیزدهم 

در این مسیر است.

 اشتغال  و خودکفایی مددجویان تحت پوشش کمیته امداد 
امام)ره( استان اصفهان

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( اصفهان در این پیوند به خبرنگار 
ایرنا گفت: دغدغه مندی دولت ســیزدهم نسبت به وضعیت محرومان و 
نیازمندان مثال زدنی است و در استان اصفهان، اعطای بیش از ۴۱ هزار 
فقره تســهیلات قرض الحســنه برای ایجاد اشتغال محرومان، ساخت و 
تحویل افزون بر ۲ هزار و ۹۰۰ واحد مسکونی به مددجویان کمیته امداد، 
تامین حق بیمه بیش از ۲ هزار زن سرپرســت خانوار مستضعف و موارد 
بسیار دیگر گوشه ای از دغدغه مندی رئیس جمهور شهید و دوات سیزدهم 

نسبت به وضعیت محرومان و نیازمندان را نشان می دهد.

  کسب رتبه دوم شرکت شهرکهای صنعتی 
استان یزد در کارنامه ارتقای بهره وری

سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛برای سال ۱۴۰۲ 
رقم خوردکسب رتبه دوم شرکت شهرکهای صنعتی 

استان یزد در کارنامه ارتقای بهره وری
معاون برنامه ریزی شــرکت شــهرکهای صنعتی 
اســتان یــزد گفت: بــر اســاس شــاخص نامه 
ســال ۱۴۰۲ ایــن شــرکت بــه عنــوان یکی از 
 شــرکتهای برتر استانی ســازمان صنایع کوچک 
و شــهرکهای صنعتی ایران در کارنامه ارتقای بهره 

وری معرفی شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت شهرکهای صنعتی 
استان یزد، سید مجتبی نجفی معاون برنامه ریزی 
شرکت شهرکهای صنعتی اســتان یزد، با اشاره به 
اهمیت سطح ارتقای بهره وری در ارائه خدمات به 
صنعتگران اظهار کرد: یکی از مهمترین مولفه ها در 
اثر بخشــی فرآیند ارائه خدمات و رسیدن به هدف 
مطلوب در هر سازمان توجه به بهبود روند بهره وری 
آن سازمان است که خوشبختانه شرکت شهرکهای 
صنعتی استان یزد در سال ۱۴۰۲ در کارنامه ارتقای 
بهره وری توانست رتبه دوم کشور را از ان خود کند.

نجفی با اشــاره به اینکه اســتان یزد یک اســتان 
پیشــران در امر ارتقای بهره وری اســت افزود: در 
سال گذشته با تلاش کارشناســان معاونت برنامه 
ریزی و همکاری سایر حوزه های شرکت و برگزاری 
منظم جلسات کارگروه و کمیته بهره وری و اصلاح 
فرآیندهــا، روند بهره وری شــرکت شــهرکهای 
صنعتی استان یزد با رشــد قابل قبولی روبرو باشد 
و همین امر منجر شــد تا بر اســاس شاخص نامه 
 سال ۱۴۰۲ این شرکت به عنوان یکی از شرکتهای 
برتر استانی ســازمان صنایع کوچک و شهرکهای 

صنعتی ایران معرفی شود.
وی بــا اشــاره بــه ارزیابی مدیــران بر اســاس 
بهره وری و تاکید رهبر معظم انقــلاب در بند اول 
سیاســت های کلی برنامه هفتم بر بهره وریتصریح 
کرد: بهره وری وظیفه ذاتی همــه کارکنان به ویژه 
همه مدیران میانی و ارشــد در بخش های دولتی 
 و حتی خصوصــی و عمومی اســت و در تنگنای

 کنونی باید بیشــتر مورد توجه قرار گرفته و برای 
ارتقای آن سیاســتگذاری و برنامه ریــزی بهتر و 

دقیق تری انجام شود.

کریم زارع ادامه داد: در سال های پس از انقلاب، همه دولت ها کم و بیش توجه 
ویژه ای به کمیته امداد امام خمینی )ره( داشــته اند و این نهاد را در انجام وظیفه و 
رســالت خود که کمک به محرومان و نیازمندان است، یاری و حمایت کرده اند ولی 
دولت ســیزدهم نگاه ویژه ای به این نهاد داشت و حجم کمک های »دولت خدمت« 
بیش از ســایر دولت ها بود.وی اظهار داشت: دولت سیزدهم تنها بدنبال کمک صرف 
به خانواده بزرگ کمیته امداد نبود، بلکه بدنبال استقلال اقتصادی مددجویان و ورود 
این قشــر به بازار کار بود و تنها در اســتان اصفهان با اعطای بیش از ۴۱ هزار فقره 
تسهیلات قرض الحسنه برای ایجاد اشتغال مددجویان در حوزه مشاغل خرد و خانگی 
زمینه اســتقلال اقتصادی ۱۵ هزار خانواده را فراهم کرد و این گروه توانستند با این 

حمایت ها به درآمد مکفی دست یافته و از چتر حمایتی کمیته امداد خارج شوند.
وی خاطرنشــان کرد: تنها در ســال ۱۴۰۲، کمیته امداد استان، موفق شد زمینه 
اشــتغال افزون بر هشــت هزار و ۶۳۰ نفر از مددجویانی که بیشتر آن ها سرپرست 
خانوار بودند را فراهم کند که این میزان یک رکورد بی سابقه در حوزه اشتغالزایی برای 
کمیته امداد اســتان محسوب می شود که بواسطه پرداخت تسهیلات قرض الحسنه 

اشتغال به مددجویان ایجاد شد و نسبت به سال قبل ۵۰ درصد رشد داشته است.
وی اضافه کرد: استان اصفهان سال گذشته در سایه توجه دولت سیزدهم، بیشترین 
سهم و تعهد برای ایجاد اشتغال مددجویان کمیته امداد را در بین استان های کشور 
بدست آورد که این آمار به تایید دستگاه های بیرونی متولی اشتغال نیز رسیده است.

وی یادآور شــد: بنا به اذعان دســتگاه های نظارتی تســهیلات پرداختی توسط 
کمیته امداد امام )ره( کمترین میزان انحراف در موارد مصرف را داشته و تقریبا بطور 
کامل صرف ایجاد اشــتغال مددجویان شده است و تنها ۴ درصد انحراف در وام های 

پرداختی گزارش شد.

 تامین ۲ هزار و ۹۰۰ واحد مسکونی برای مددجویان تحت پوشش کمیته 
امداد امام)ره( استان

یکی از مهمترین رویکردها برای محرومیت زدایی مددجویان کمیته امداد پیشبرد 
امور در رابطه با مســکن این قشر به عنوان یکی از مهمترین و هزینه بر ترین نیازها 
است. مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( اصفهان معتقد است برای تحقق این امر 
موضوع عارضه یابی و رفع موانع پروژه های مسکن مددجویان کمیته امداد در دولت 

سیزدهم در اولویت قرار گرفت.
زارع در این پیوند به خبرنگار ایرنا گفت: دولت سیزدهم از همه ظرفیت های قانونی 
استفاده کرد تا طرح های مسکن مددجویان کمیته امداد در برنامه زمان بندی پیشرفت 
داشته باشند و به موقع به متقاضیان تحویل داده شود و در سه سال گذشته، افزون بر ۲ 
هزار و ۹۰۰ واحد مسکونی به مددجویان تحت پوشش کمیته امداد استان تحویل داده 
شد.وی یادآور شد: همه واحدهای تحویلی به مددجویان کمیته امداد امام خمینی)ره( 
با متراژهای بین ۶۰ تا ۷۰ متر بطور کامل با اســتفاده از معافیت ها و حمایت های 
مالی دولت سیزدهم احداث گردید و در صورت تداوم کمک های دولت تا آخر امسال 
نیز یک هزار واحد مســکونی تحویل خواهد شــد و اگر این مهم محقق شود، مطابق 

برنامه، سالانه یک هزار واحد مسکونی برای مددجویان ساخته و تحویل شده است.
زارع با اشاره به یکی از مصوبات سفر اول رئیس جمهور شهید آیت الله سید ابراهیم 
رئیســی به استان گفت: با مصوبه دولت، شــرکت گاز استان کمک هزینه گازکشی 
برای منزل مددجویان متقاضی در مناطق محروم به ویژه در غرب استان را با اعطای 
تسهیلات ۶۰۰ میلیون ریالی تا یک میلیارد و هشتصد میلیون ریالی به حدود ۴۰۰ 
خانوار پرداخت کرده است.وی خاطرنشان کرد: کمیته امداد امام)ره( استان اصفهان 
به کمک اعتبارات دولتی و کمک های خیرین تعمیر منازل مددجویان را در دســتور 
کار قرار داده است و در سه سال دولت سیزدهم افزون بر ۱۰ هزار مورد تعمیر منزل 

از طریق پرداخت کمک و اعطای تسهیلات به مددجویان استان انجام شده است.
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منوچهر عبد الله نژاد مدافع اســبق پرســپولیس در رابطه با آوردن جام قهرمانی در محل تمرین پیشکســوتان پرســپولیس گفت: از اینکه جام قهرمانی را به محل تمرین آوردند 
خوشــحال شــدیم. بیشــتر از این مسأله خرسند شدیم که به پیشکسوتان احترام گذاشتند و به خود بالیدیم. جام قهرمانی خاطره حضورمان در زمان بازیگری را برای مان زنده کرد و 
یاد قهرمانی های پرشــمارمان با پرســپولیس در جام های مختلف افتادیم. از لطف باشگاه، حسین بادامکی و معاون اقتصادی باشگاه پرسپولیس که جام را به محل تمرین آورده بودند 

هم کمال تشکر را دارم.
مدافع اســبق پرســپولیس افزود: در تمرین پیشکسوتان خیلی از بزرگان پرسپولیس مانند علی پروین، بهروز سلطانی، ناصر محمدخانی، حمید درخشان، مجتبی محرمی و خیلی 
دیگر از بازیکنان حضور داشــتند که درمجموع حدود 22-23 بازیکن در تمرین بودند و روز خیلی خوبی را در کنار هم داشــتیم. این جمع دو عکس با جام قهرمانی در کنار یکدیگر 

گرفتند که خیلی برای پیشکسوتان جالب و خاطره ساز شد.

 فرار از کره و ژاپن، گرفتار در دام
 عربستان و استرالیا

ورزش 

مسعود مدیحی طامه     | سیزده روز تا قرعه کشی مرحله سوم جام جهانی ۲۰۲۶. مرحله دوم رقابت های انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ فوتبال در قاره آسیا 
به پایان رسید و چهره ۱۸ تیم راه یافته به مرحله نهایی رقابت ها مشخص شد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

شنبه 1403/03/26
شماره : 1655

اسکوچیچ در کنار مدیر 
فنی ایرانی گزینه خوبی 
است

   برنامه نویدکیا برای مس رفسنجان
سرمربی مس رفسنجان در این تیم ماندنی شد.

 بر اساس تصمیم مدیرعامل و سرمربی باشگاه 
مس رفسنجان فعالیت نقل  و انتقالاتی این باشگاه 

بعد از رقابت های جام حذفی آغاز خواهد شد.
حسین پورمحمدی مدیرعامل و محرم نویدکیا 
سرمربی باشگاه مس رفسنجان در نشستی پیرامون 
تقویت ایــن تیم به منظور حضور قدرتمندانه در 

فصل آتی رقابت های لیگ برتر گفت وگو کردند.
مقرر شد در پایان رقابت های جام حذفی فعالیت 
نقل و انتقالاتی باشگاه به منظور تمدید قرارداد و 
همچنیــن جذب بازیکنان مــورد نظر طبق نظر 

سرمربی تیم آغاز شود.
به این ترتیب مس رفسنجان با هدایت محرم 
نویدکیا برای حضور در فصل آتی مسابقات لیگ 

برتر و جام حذفی آماده می شود. 

  دبل زاهدی در جام امپراطوری ژاپن
تیم فوتبال آویسپافوکوئوکا در مرحله نخست 
جام امپراطوری ژاپن به مصاف فوکویاماســیتی 
رفت و موفق شــد با نتیجه ۸ بر صفر حریف خود 
را شکســت دهــد و به دور بعــدی این رقابت ها 

صعود کند.
 شهاب زاهدی، مهاجم اسبق پرسپولیس که 
بلافاصله پس از حضور در تیم آویســپافوکوئوکا 
گلزنی های خود را آغاز کرده بود، این بار هم برای 
تیم خود خوش درخشید. او که از دقیقه ۵۸ وارد 
بازی شد، گل های چهارم و هفتم آویسپافوکوئوکا 

را در دقایق ۶۵ و ۷۹ به ثمر رساند. 

  فقر تیم ملی در پست هافبک طراح
تیم ملی ایران در تمامی خطوط شرایط خوبی 
دارد و بازیکنان بزرگی افتخار پوشیدن پیراهن تیم 
ملی را از قدیم تا به امروز داشته اند. پرتراکم ترین 
پســت فوتبال در تیم ملی مربوط به خط حمله 
ایــران بوده جایی که از گذشــته شــاهد حضور 
ســتارگان بزرگی بودیم اما همیشه ضعف اصلی 
فوتبال ما در تیم ملی و تیم های باشــگاهی نبود 
هافبک طراح و بازیساز عالی است. با آمدن سامان 
قــدوس به تیم ملی ایران این امیدواری به وجود 
آمد که با آمدن یک هافبک طراح خیال مان بابت 
خلق موقعیت برای مهاجمان راحت می شــود اما 
اگر از فوتبالدوستان درباره معدود عملکرد خوب 
ســامان قدوس در تیم ملی بپرسید تنها بوسه به 
توپ قبل از سانتر احسان حاج صفی در دقیقه نود 
مقابل مراکش که منجربه گل  به خودی مراکشی ها 
و پیروزی ایران شد، یاد می کنند. سامان قدوس 
در ۵2 بازی ملی خود تنها ســه گل و هفت پاس 
گل به ثمر رسانده که آمار خوبی برای یک هافبک 
طراح و بازیساز نیست. قدوس نه تنها در تیم ملی 
بلکه در تیم برنتفورد نیز خوب نبوده و تنها ۶ گل 
و ۵ پاس گل در طول مدتی که در این تیم بوده 
ثبت کرده است. هرچند که باید اشاره کرد سامان 
قدوس در برنتفورد بیشــتر به عنوان دفاع راست 
به بازی گرفته شــده است. قدوس در دیدار ایران 
برابر ازبکستان هم عملکرد خوبی از خودش نشان 

نداد و موفق نشد کار خاصی انجام دهد. 

  چمنیان سرمربی تیم فوتبال نوجوانان 
شد

با اعلام فدراســیون فوتبال عباس چمنیان به 
عنوان ســرمربی تیم فوتبال زیر ۱۷ سال انتخاب 
شد. به نقل از فدراسیون فوتبال، عباس چمنیان، به 
عنوان سرمربی تیم زیر ۱۷ سال ایران منصوب شد. 
چمنیان که مدرس کنفدراسیون فوتبال آسیا است، 
در جام جهانی نوجوانان در سال 2۰۱۷، موفق شد 
تیم ایران را با نتایج درخشان به جمع ۸ تیم برتر 
برساند.قرعه کشــی مرحله مقدماتی رقابت های 
زیر ۱۷ سال قهرمانی آسیا امروز در مالزی برگزار 
شد و تیم ملی نوجوانان کشورمان در گروه A این 
مسابقات در کنار اردن، سوریه، هنگ کنگ و کره 
شمالی قرار گرفت. مسابقات این گروه به میزبانی 

اردن برگزار می شود.

   خروج خلیل زاده از خط دفاعی تیم ملی
سرمربی تیم ملی ایران با تاخیر تصمیم به ایجاد 
تغییرات قطعی برای انتخاب بازیکنان خط دفاعی 
در مرحله نهایی انتخابی جام جهانی 2۰2۶ دارد.

 آخرین بازی تیم ملــی ایران در مرحله دوم 
انتخابی جام جهانی 2۰2۶ مقابل ازبکســتان با 
تساوی بدون گل به پایان رسید تا شاگردان امیر 
قلعه نویی با توجه به تفاضل گل بهتر نســبت به 
 E ازبکســتان با ۱۴ امتیــاز در صدر جدول گروه
قرار گرفت.امیر قلعه نویی پس از این تســاوی با 
حضور در نشست خبری عملکرد بازیکنان تیمش 
در نیمه اول را قابل قبول ندانســت اما از آنها در 
۴۵ دقیقه دوم تشکر و قدردانی کرد. سرمربی تیم 
ملی ایران در بخشــی از تعیین نفرات اصلی خود 
برای حضور در این مســابقه اعلام کرد: »حزباوی 
به عنوان بازیکن 2۰ ســاله به دلیل سفر طولانی 
مدتی که از هنگ کنگ برای بازگشــت به کشور 
داشــتیم اعلام کرد نمی توانم بازی کنم و همین 

موضوع هم باعث شد تا امروز نتواند بازی کند.«

  اولویت همیشگی من استقلال است
محمدحسین مرادمند با بیان یک جمله خیال هواداران تیمش را بابت تداوم حضور در استقلال آسوده کرده است. در حالی که استقلالی ها نگران تمدید قرارداد مرادمند بودند، او اولویت خود را باشگاه محبوبش می داند و به گفته خودش در صورت تمایل باشگاه، 
این فصل هم در رکاب اســتقلال بازی خواهد کرد.او بعد از نایب قهرمانی فصل قبل اســتقلال گفت: »شــرایط می توانســت جور دیگری پیش برود و در پایان شاهد یک اتفاق خوب باشیم اما بعضی اوقات شرایط دست ما نیست. به شخصه شرمنده تک تک هواداران 
شدم که تا روز پایانی لیگ بزرگ ترین حامی ما بودند اما  به هردلیلی نتوانستیم اتفاقی که در شأن  آنهاست را رقم بزنیم.« مرادمند همچنان اولویت خود را استقلال دانست: »قراردادم با استقلال روی کاغذ است. این را صادقانه می گویم که این قرارداد قلبی است و 
ان شاءالله مشکلی نیست و اولویت همیشگی من این تیم خواهد بود. مسلماً وقتی این پیراهن مقدس و دوست داشتنی را در اختیار داری، به چیز دیگری فکر نمی کنی.مطمئناً هر بازیکنی دوست دارد شأن خود را در قرارداد حفظ کند. من هیچ وقت مشکلی با این 

موضوع نداشتم و علی رغم مطالباتی که داشتم و دارم، هیچ وقت بحث آن را به میان نیاوردم.از تیم هایی که پیشنهاد داده اند هم سپاسگزارم اما مسلماً آنها هم می دانند که اولویت من استقلال است و اگر مرا بخواهند و در برنامه تیم باشم، 

نگرانی برای آینده تیم ملی فوتبال ایران
کارشناس فوتبال با ابراز نگرانی نسبت به آینده تیم ملی ایران، 
گفت: سبک بازی تیم ملی در دیدار برابر ازبکستان نشان داد اگر 
این روند ادامه داشته باشد در مرحله بعد با مشکل مواجه خواهیم 
شــد. تیم ملی فوتبال ایران در آخرین بازی خود در مرحله دوم 
مقدماتی جام جهانی 2۰2۶ روز سه شنبه 22 خرداد در ورزشگاه 
آزادی رو در روی تیم ملی ازبکستان قرار گرفت و موفق به شکست 
دادن این تیم نشــد تا هر دو تیم با کســب ۱۴ امتیاز و ایران به 
دلیل تفاضل گل بهتر در صدر جدول گروه E قرار گیرد و راهی 

مرحله بعدی مسابقات شود.
ابراهیم قاسم پور کارشناس فوتبال در گفت و گو با خبرنگار مهر در رابطه با عملکرد تیم ملی در این بازی اظهار داشت: یک 
بازی خواب آور و کِسِل کننده را شاهد بودیم و هر دو تیم از آنجا که صعود خود را به دور بعد قطعی شده می دیدند حمله ای را 
برای رسیدن به گل انجام ندادند. ازبکستان توان پیروزی برابر ایران در تهران را نداشت و از آن سمت ما هم هیچ تلاشی برای 

رسیدن به دروازه حریف انجام ندادیم و به نظرم دو تیم از کسب نتیجه تساوی رضایت داشتند.
او ادامه داد: در بازی با هنگ کنگ از بازیکنان جوان در ترکیب تیم ملی استفاده شد اما در دیدار با ازبکستان این اتفاق رخ 
نداد و بازیکنانی هم که در خط دفاع بازی کردند کسانی بودند که سابقه خوبی در لیگ برتر دارند و در تیم ملی هم چندین سال 
کنار هم بازی کرده اند. طبیعی است که هر مربی به دنبال کسب نتیجه باشد اما این سبک بازی و اشتباهات مکرر باعث می شود 
تا در بازی های بعدی دچار مشکل شویم و اگر در مرحله بعدی رو در روی یک تیم بزرگ تر قرار بگیریم به دردسر خواهیم افتاد.

کارشناس فوتبال در رابطه با عملکرد خط هجومی ایران در بازی با ازبکستان و اینکه چند موقعیت گلزنی برای تیم ملی از 
دســت رفت، عنوان کرد: گاهی اوقات هر چقدر تلاش کنید موفق به باز کردن دروازه حریف نمی شــوید و در بازی با ازبکستان 

فکر کنم همین مساله برای مهدی طارمی و سردار آزمون رخ داد.
بازیکن سابق تیم ملی فوتبال ایران ادامه داد: بهترین بازیکنان دنیا هم در هر بازی نمی توانند گلزنی کنند و موقعیت های 
زیادی را از دست می دهند هر چند که طارمی در بازی با ازبکستان بدشانس هم بود و علاوه بر اینکه چند موقعیت را از دست 
داد در یک صحنه توپ او به تیرک دروازه برخورد کرد که اگر آن توپ گل می شد شاید روند بازی تغییر می کرد و ما می توانستیم 
به گل های بعدی هم دست یابیم.قاسم پور در پایان تصریح کرد: نباید بازیکنی را تحت فشار قرار داد. مسائل مختلفی دست به 
دست هم می دهند تا مانع از گلزنی یک بازیکن خواهند شد باید نگاه به آینده داشت و امیدواریم تا تیم ملی روند رو به مثبتی 

را در بازی های بعدی در پیش بگیرد.

 پرویز مظلومی، سرمربی ســابق استقلال از به راه افتادن 
شــایعات اخیر پیرامون آینده کاری ســرمربی آبی ها بشدت 
شــگفت زده اســت. مظلومی که خود سال ها حضور در چنین 
جایگاهی را تجربه کرده و با زیر و بم کار به خوبی آشناســت، 
درباره وضعیت نکونام و شــایعات اخیــر می گوید: »من اصلًا 
نمی دانم این شــایعات درباره جواد نکونام از کجا آمده است. 
نکونام فصل گذشته عملکرد خوبی با استقلال برجای گذاشت؛ 
فصلی که من خودم در جریان بودم چه مشکلاتی داشت و تیم 
نســبت به رقبا کمتر بازیکن گرفته بود. 3 تیم دیگر نسبت به 

استقلال بیشتر یارگیری کرده بودند و دست نکونام خالی بود.«
پیشکسوت باشگاه استقلال بر این باور است که مصدومیت ها بشدت در عملکرد استقلال تأثیر منفی گذاشته است: »مشکل 
دیگری که امســال وجود داشــت مصدومیت ها بود و متأسفانه بازیکنانی مثل کوین یامگا و مهدی مهدی پور آسیب دیدگی 
سنگینی داشتند و همچنین در مقطعی از فصل آرمین سهرابیان و محمدحسین مرادمند و یکسری از بازیکنان نتوانستند 
تیم را همراهی کنند و همین باعث شــد تا در این مقطع دســت ســرمربی خالی تر شود اما به نظرم در کل نکونام عملکرد 
خوبی داشــت. در نهایت هم در پایان فصل با اختلاف یک امتیاز قهرمانی را از دســت دادیم و به نظرم عملکرد استقلال و 

نکونام در فصل گذشته خیلی خوب بود.«
بی ثباتی ها موضوع مهمی است که سرمربی استقلال عمیقاً به آن انتقاد دارد. مظلومی که خود بابت این ماجرا لطمه های 
بســیاری دیده، حرف هایش را اینطور ادامه می دهد: »از شنیدن یکسری شایعات تعجب می کنم در حالی که استقلال نیاز 
به ثبات دارد. دوره ای که من خودم سرمربی بودم هم این شایعات آزاردهنده بود. یکی از مهم ترین مشکلاتی که استقلال 
در ســال های گذشــته داشته، عدم ثبات بوده و شــاهد این بودیم که بعضی تیم ها باثباتی که داشتند، ثمره اش را دیدند و 
نتیجه گرفتند ولی متأســفانه ما این ثبات را نداشــتیم. الان هم اصلًا نباید تغییرات و بحث های اینچنینی باشد چرا که در 
نقل و انتقالات هستیم و سرمربی خوبی هم در اختیار داریم. به نظرم بهتر است نکونام به کارش ادامه دهد مخصوصاً الان 
که مربی باتجربه تری برای اســتقلال شده اســت.«  مظلومی حرف های خود را با این جملات به پایان می برد: »الان زمان 
مهمی برای جذب بازیکن است و نباید درگیر حواشی باشیم. تمرکز همه باید روی جذب بازیکن و بستن یک تیم قدرتمند 
برای فصل جدید باشــد و امیدوارم این حاشــیه ها خیلی زود تمام شود. خوب است که تیم در آرامش باشد؛ مخصوصاً الان 

که تایم طلایی برای فصل آینده است.«

حالا نکونام سرمربی باتجربه تری است

در حسرت صید جام
اولین شوک جدی به طلایی پوشان در هفته چهارم به آنها وارد شد. در حالی که 
هنوز غرق در شادی پیروزی 3-۱ مقابل پیکان بودند، خبر رسید که به دلیل شکایت 
تیم های پرســپولیس، استقلال و تراکتور به دلیل رعایت نکردن سقف قرارداد، چهار 
امتیاز از این تیم کسر و مبلغ ۴۰ میلیارد تومان هم جریمه نقدی شدند. اگرچه این 
اتفاق با اعتراض سپاهانی ها همراه شد و بعد از آن هم پرسپولیس را جریمه کردند اما 
در نهایت دو روز بعد از بازی با آلومینیوم اراک و بر اساس رأی کمیته استیناف چهار 

امتیاز آنها برگشت.
 

 اخراج موقت و بازگشت آل کثیر به پرسپولیس
با جذب رضا اسدی، کاوه رضایی، احسان پهلوان، عیسی آل کثیر و با حفظ بازیکنانی 
همچون رامین رضاییان، شهریار مغانلو، پیام نیازمند، محمد کریمی، فرشاد احمدزاده و 
امید نورافکن، سپاهان به پرمهره ترین تیم لیگ بیست و سوم تبدیل شد. طبیعی بود که 
بازی نکردن هر کدام از آنها می توانست حواشی به همراه داشته باشد. همین اتفاق برای 
عیسی آل کثیر افتاد. او که چهار هفته ابتدایی را به دلیل مشکل قراردادش از دست داده 
بود، در بازی هفته دهم مقابل پرسپولیس هم فرصت بازی پیدا نکرد. آل کثیر که انتظار 
چنین اتفاقی را نداشت، ناراحتی اش را به نوعی نشان داد. ژوزه مورایس هم برای حفظ 
نظم تیمی اش او را برای دو بازی از تیم کنار گذاشت. اما این پایان کار نبود و مهاجم 

ناراضی در تعطیلات نیم فصل جدا شد و به پرسپولیس برگشت.
 
 

 منتخب سرخابی ها
به لیست سپاهان که نگاه می کنیم، بازیکنان زیادی را می بینیم که سابقه حضور 
در تیم های پرسپولیس و استقلال را دارند. عیسی آل کثیر، احسان پهلوان، رضا اسدی 

و کاوه رضایی را جذب کردند که هرچهار نفر سابقه بازی در استقلال یا پرسپولیس 
را در کارنامه خود دارند. البته که رضا اسدی اصالت اصفهانی دارد اما پیش از پیراهن 
سپاهان، رخت قرمز بر تن کرده و پرسپولیسی بوده است. کاوه رضایی، عیسی آل کثیر، 
شهریار مغانلو، احسان پهلوان، فرشاد احمدزاده، میلاد زکی پور، رامین رضاییان، محمد 

دانشگر، سیاوش یزدانی و امید نورافکن از همان سرخابی ها هستند.
 

 رضاییان، بهترین بازیکن سپاهان
در تیم پرمهره ســپاهان که خیلی ها این تیم را از همان ابتدای فصل شانس اول 
قهرمانی می دانســتند، چند بازیکن عملکرد بهتری نســبت به بقیه داشتند. شهریار 
مغانلــو با ثبــت ۱۶ گل و پنج پاس گل در ۱۹۷۶ دقیقه عنوان آقای گلی رقابت های 
لیگ بیست و سوم را به دست آورد. رضا اسدی هافبک مهاجم طلایی پوشان ۱۰ گل 
زد و 3 پاس گل داد. اما بدون شک رامین رضاییان یک سر و گردن از بقیه بهتر بود. 
مدافع راست ملی پوش سپاهان در 22۱۱ دقیقه ای که در زمین حضور داشت، ۹ گل 

زد و هفت پاس گل داد.

 شروع طوفانی
سپاهان در 3۰ بازی لیگ ۵3 گل زد، یعنی ۷/۱ گل در هر بازی یا به عبارتی هر 
۵۱ دقیقه یک گل. اما وقتی به دقایق گل های زده این تیم دقیق می شویم، به نکات 
قابل تأملی دســت پیدا می کنیم. شاگردان مورایس بیشترین گل های شان را در ۱۵ 
دقیقه ابتدایی بازی های شــان زده اند)۱2 گل( البته آنها در دو فاصله پانزده دقیقه ای 
سوم و پنجم هم 2۰ گل زده اند )هر ۱۵ دقیقه ۱۰ گل(. جالب اینکه ۵3 گل سپاهان 

را فقط ۹ بازیکن زده اند.
 

 بازی های خانگی
سپاهانی ها در نیم فصل اول در خانه خودشان بهتر ظاهر شدند و توانستند از هشت 
بازی خانگی ۶ بازی را برنده خارج شــوند و تنها دو باخت در خانه داشتند. شاگردان 
مورایس با وجود اینکه توانستند ۱۸ امتیاز در خانه خود کسب کنند، اما در اصفهان، 
مقابل حریفان تساوی نداشتند اما در نیم فصل دوم آمارشان تغییر کرد؛ به طوری که 

از هفت بازی خانگی صاحب ۴ پیروزی، 2 تساوی و یک شکست شدند.
 

 سه مدیرعامل و یک صندلی
با وجود اینکه سپاهان فقط با یک امتیاز اختلاف در پایان نیم فصل اول در رده دوم 
جدول قرار گرفت و در حقیقت می توان عملکرد این تیم در نیم فصل اول را خوب و 
حتی عالی توصیف کرد، اما برخی مسائل باعث جدایی مدیرعامل این تیم یعنی ساکت 
شد. بعد از او منوچهر نیکفر صاحب صندلی او شد که عمر مدیرعاملی اش خیلی طولانی 

نبود. سومین مدیرعامل سپاهان هم مهدی آذربایجانی بود.

 پس از مشخص شدن تیم های راه یافته به مرحله بعدی، تیم ملی کشورمان در کنار تیم های 
ژاپن و کره جنوبی در سید نخست قرار گرفته است. 

در این بین تیم های اســترالیا، قطر و عراق در سید دوم حضور دارند و عربستان، ازبکستان و 
اردن هم در سید سوم قرار گرفتند. علاوه بر این تیم های امارات، عمان و بحرین در سید چهارم، 
تیم های چین، فلسطین و قرقیزستان در سید پنجم و تیم های اندونزی، کره شمالی و کویت در 
سید ششم قرار دارند. تیم ها در این مرحله در 3 گروه ۶ تیمی قرار می گیرند و 2 تیم از هر گروه 
به صورت مستقیم می تواند جواز صعود به جام جهانی را کسب کند. تیم های سوم و چهارم نیز به 
2 گروه 3 تیمی تقسیم می شوند. در پایان این مرحله که تیم ها یک بار در زمینی بی طرف به مصاف 
یکدیگر خواهند رفت نیز تیم های صدرنشین هر گروه به صورت مستقیم راهی جام جهانی می شوند.

 تیم های دوم هر گروه به دور پنجم راه پیدا می کنند. تیم سوم گروه ها در دور بعد در مرحله 
پلی آف برای تعیین نماینده آسیا در پلی آف میان نماینده یکی دیگر از کنفدراسیون های جهان به 
مصاف هم خواهند رفت و نماینده آسیا در پلی آف بین قاره ای مشخص خواهد شد. به این ترتیب 

۸ و نیم سهمیه قاره آسیا برای جام جهانی 2۰2۶ به این صورت مشخص خواهد شد.
در این بین به سخت ترین و آسان ترین قرعه ای که می تواند برای شاگردان امیر قلعه نویی رخ 
دهد، اشاره می کنیم. یکی از بدترین قرعه هایی که می تواند برای ایران صورت بگیرد همگروهی با 
تیم های ملی استرالیا، عربستان، امارات، چین و کره شمالی خواهد بود. کار برای صعود مستقیم 

شاگردان قلعه نویی در صورتی که این قرعه صورت بگیرد، کمی دشوار می شود. 
دیگر قرعه هایی که شاید کار ایران را سخت کند همگروهی با تیم های قطر، عربستان، امارات، 
چین و کره شــمالی یا همگروهی با تیم های استرالیا، ازبکستان، امارات، چین و کویت همچنین 
همگروهی با قطر، ازبکستان، امارات، چین و کره شمالی است. اگر تیم ملی فوتبال ایران نتواند به 
عنوان تیم های اول یا دوم این گروه ها قرار بگیرد و در رتبه سوم کار خود را به پایان برساند باید 
در مرحله بعدی در دو گروه 3 تیمی قرار بگیرد. یکی از بهترین قرعه هایی که می تواند برای ایران 

صورت بگیرد، همگروهی با تیم های ملی عراق، اردن، عمان، قرقیزستان و اندونزی خواهد بود.
 اگر این قرعه برای یوزهای ایرانی رقم بخورد، کار برای صعود ایران بســیار آســان می شــود. 
در این بین دیگر قرعه هایی که شــاید کار ایران برای صعود آسان تر باشد، همگروهی با تیم های 
عراق، اردن، بحرین، فلسطین و اندونزی و همگروهی با تیم های عراق، اردن، امارات، قرقیزستان و 
اندونزی و یا همگروهی با تیم های عراق، ازبکستان، چین و اندونزی است. قرعه کشی مرحله نهایی 
انتخابی جام جهانی، ۷ تیر برگزار می شود. تیم ها در 3 گروه ۶ تیمی طبق سیدبندی قرار می گیرند 
و بازی های این مرحله از ۱۵ شهریور آغاز می شود تا تکلیف ۸ و نیم سهمیه آسیا در جام جهانی 
2۰2۶ مشخص شود. نکته جالب این است که ایران یک بازی روز 3۰ اسفند خواهد داشت که در 
تقویم ایران تعطیل رسمی نیست اما با توجه به نزدیکی به عید نوروز حال وهوای خاصی خواهد 
داشت و باید دید که این هفته ایران میزبان خواهد بود یا خیر. تیم ملی در این مرحله ۱۰ بازی 
سرنوشت ساز دارد که این ۱۰ بازی سرنوشت صعود تیم ملی به جام جهانی را مشخص می کند.
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دلار  58.820

یورو 64.400

پوند  75.600

درهم  16.250

لیر  1.830

سکه  تمام  40.250.000

سکه نیم  23.150.000

سکه ربع  15.250.000

سکه یک گرمی  6.900.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

فناوران یکی از شرکت های دانش بنیان مستقر در پارک علم 
و فناوری اراک و حاضر در نمایشگاه آبادیران، موفق به طراحی و 
ساخت محصولات فناورانه ای مانند درخت خورشیدی، دستگاه 
چهار منظوره خورشــیدی، دستگاه خشــک کن خورشیدی-

هیبریدی و نیرگاه های خورشیدی شده اند.ابوالفضل حاجی زاده، 
مدیر عامل این شرکت دانش بنیان، یکی از اصلی ترین چالش های 
کشــورها را تامین انرژی و حفظ محیط زیست دانست و گفت: 
ایران پتانسیل بالایی در زمینه انرژی های خورشیدی دارد؛ از این 
رو لازم است که با ورود به این حوزه انرژی مورد نیاز خود را از 
این منبع تجدیدپذیر تامین کند.وی با بیان اینکه جبران ناترازی 
برق و چالش های محیط زیســتی موجود مانند مازوت سوزی 
در نیروگاه های کشــور با بهره گیری از انرژی های تجدیدپذیر 
قابل جبران اســت، اظهار کرد: متاسفانه همچنان در استفاده 
از انرژی های پاک و خورشــیدی نسبت به کشورهای اروپایی 
که میانگین تابش خورشــیدی آنها از میزان تابش خورشید در 
استان های شمالی کشور کمتر است، عقب هستیم.حاجی زاده 
خاطر نشان کرد: سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی 
برق در سال های اخیر به این موضوع پرداخته و پروژه های خوبی 
را نیز در این حوزه تعریف کرده است و امیدواریم با اجرای این 
پروژه ها شاهد افزایش ظرفیت نیروگاه های خورشیدی در کشور 
باشیم.مدیر عامل این شرکت دانش بنیان با اشاره به دستاوردهای 
این شــرکت در زمینه توسعه بهره برداری از انرژی خورشیدی 
برای تامین انرژی گفت: درخت خورشــیدی، دســتگاه چهار 
منظوره خورشیدی، دستگاه خشک کن خورشیدی-هیبریدی 
و نیروگاه های خورشیدی از جمله دستاوردهای ما برای تامین 
انرژی از طریق انرژی تجدیدپذیر خورشیدی است. با اجرای این 
طرح ها، خانواده های تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی)ره( 
و بهزیستی می توانند با نصب پنل های خورشیدی به روی پشت 

بام منزل خود، برق مورد نیاز خود را تامین کنند.

پرتو ایکس سلول های تومور مغزی را روشن می کند و سپس 
به طور هدفمند آنها را از بین می برد.

بر اســاس یک مطالعه جدید، استفاده از پرتو ایکس با دوز 
بســیار کم برای فعال کردن ترکیباتی که درخشــان می شوند 
و رادیکال های آزاد کشنده سرطان تولید می کنند، رشد تومور 
مغــزی را متوقف و زمان بقا را دو برابر می کند. مهمتر از همه، 

سلول های سالم بدون تاثیر باقی می مانند.
به نقل از نیو اطلس، اینطور شناخته شده است که پرتو ایکس 
به بافت های عمیق بدن نفوذ می کند، به همین دلیل است که 

برای ارائه رادیوتراپی سرطان استفاده می شود.
در حالی که رادیوتراپی از پرتوهای پرتو ایکس برای آسیب 
رســاندن به دی ان ای ســلول های تومور و کشتن آنها استفاده 
می کند، درمان فوتودینامیک از روش متفاوتی برای رسیدن به 

نتیجه مشابه استفاده می کند.
فوتون های موجود در پرتوهای لیزر برای برانگیختن مولکول های 
)photosensitizer(واکنش پذیر به نور به نام فوتوسنسیســایزر

کــه در تومورها قرار دارند، اســتفاده می شــود و باعث تولید 
رادیکال های آزاد نابودگر ســرطان می شود.هر دو روش درمانی 
دارای معایبی هســتند. رادیوتراپی می تواند به سلول های سالم 
نزدیک تومور آسیب برســاند و منجر به عوارض جانبی مانند 
 حالت تهوع و ریزش مو شود و درمان فتودینامیک نمی تواند به

 تومورهای عمیق برسد.
اکنون محققان در یک مطالعه جدید که توســط دانشــگاه 
فنــاوری نانیانــگ ســنگاپور)NTU( رهبری شــد از ترکیبی 
از درمان هــای رادیویــی و فتودینامیــک، معــروف به درمان 
رادیودینامیک برای هدف قرار دادن و تخریب سلول های تومور 

مغزی استفاده کردند.

محققان دانشگاه منچستر، دانشگاه ایالتی پنسیلوانیا، دانشگاه 
کوچ و دانشگاه صنعتی وین با انجام پروژه ای، با چالش کنترل 
تابــش حرارتی مقابله کرده انــد و یک رویکرد جدید مبتنی بر 
توپولوژی بــرای این کار ارائه کردند. رهبر این تیم توضیح داد 
که رویکردهای مرســوم برای تنظیم انتشار حرارتی با استفاده 
از شــبه مواد هم به دلیل وضوح فضایی محدود ســاختارهای 
مواد زیرموج مــورد نیاز و هم به دلیل جذب قوی این مواد در 
اشعه مادون قرمز با مشکل مواجه می شوند. در کار اخیر خود، 
دانشمندان رویکردی مبتنی بر مفهوم توپولوژی توسعه دادند؛ با 
تغییر یک پارامتر واحد از یک پوشش چند لایه، آنها توانستند 
توپولوژی بازتابی سطح را کنترل کنند و نقطه بحرانی بازتاب صفر 
از نظر توپولوژیکی به دست آید.مرزهای بین حوزه های فضایی 
زیربحرانی و فــوق بحرانی میزبان حالت های رابط توپولوژیکی 
با انتشــار حرارتی نزدیک به یک اســت.  این تیم راهی برای 
ساخت رابطی نشان داده که دو سطح را با ویژگی های هندسی 
متفاوت به هم متصل کرده تا انتشارات حرارتی از هر دو سطح 
را امکان پذیر کند و یک تابشگر حرارتی عالی را ارائه دهد. این 
بدان معنی است که پلتفرم طراحی شده می تواند نور حرارتی را 
از مناطق انتشاری محدود و تعیین شده با گسیل واحد ساطع 
کند یا اینکه این پلتفرم قوی ترین تشعشعات حرارتی ممکن را 
امکان پذیر می کند.کاسکون کوکاباس از محققان دانشگاه منچستر 
می گوید: ما کلاس جدیدی از دستگاه های حرارتی را با استفاده از 
مفاهیم توپولوژی و بهره گیری از فوتونیک ارائه داده ایم.به نقل از 
ستاد نانو، این کار می تواند کاربردهای فوتونیک حرارتی را برای 
تولید، کنترل و تشخیص انتشار حرارتی بهتر ارتقاء دهد. شاهین 
اوزدمیر، استاد علوم مهندسی و مکانیک در ایالت پنسیلوانیا، گفت 
که یکی از کاربردهای این پروژه می تواند در ماهواره ها باشد. در 
مواجهه با قرار گرفتن در معرض گرما و نور، ماهواره های مجهز 

به این رابط می توانند.

A290 معرفی آلپین

کسب درآمد برای تولید 
برق خورشیدی

روشن کردن سلول های 
تومور مغزی با پرتو ایکس و 

نابودی هدفمند آنها

ارائه رویکردی برای نشر 
حرارتی کنترل شده

در اقدامی جالب توجه و دور از انتظار، مهندســان آلپین از 
نسخه ی اسپرت و تقویت شده ی رنو ۵ جدید رونمایی کردند. این 

محصول، نسخه ی استاندارد و GT و GTS خواهد داشت.
 A110 طی سال های اخیر، آلپین زیرمجموعه ی رنو با معرفی
خبرساز شد و مورد تحسین کارشناسان قرار گرفت. این کوپه ی 
اســپرت و کوچک، خودرویی مستقل از محصولات معمول رنو 
بود و توانست پورشه باکستر را به چالش بکشد. حال در تابستان 
۲۰۲۴، رنو ۵  برقی مدرن با برند آلپین و تجهیزات جذاب خاص 

علاقه مندان رانندگی پیست، معرفی شده است تا شاید فروش 
این خودروی الکتریکی را افزایش دهد.

در نمــای بیرونی آلپین A290، حرف X خودنمایی می کند. 
حتی داخل کاسه چراغ ها نیز، چنین حالتی وجود دارد تا تفاوت 
ظاهی با مدل استاندارد رنو ۵ تاکید شود. علاوه بر حذف نشان 
تجاری رنو در محصول آلپین، سپر اصلی نیز با مدل ویژه تعویض 
 ،A290 شــده است. به این شکل، کیت بدنه ی اختصاصی برای

فرم عضلانی و تهاجمی را بیشتر نشان می دهد. 
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عاطفه دهقانی  |  کراس اور اوپل توسط پرشیا خودرو 
رونمایی شــده اســت. این مدل، یکــی از معدود 

محصولات وارداتی با برند اروپایی برای بازار ایران خواهد بود.
مینی  کراس اوها در ایران، پرتعداد نیستند؛ اما برای بازار اروپا و 
 X22 و چری CS35 آسیا جذاب هستند. تا حدودی می توان چانگان
 )Opel Mokka( را متعلق به این گروه دانســت. واردات اوپل موکا
می تواند یک مینی کراس اور طراحی اروپا را در بازار ایران عرضه کند.

اوپل با قدمت ۱۶۲ ســال، یک خودروســاز لوکس محسوب 
نمی شود و از این نظر، تفاوتی مهم با دیگر برندهای مشهور آلمانی، 
مثل بنز و بی ام و، آئودی و پورشه دارد. دیگر موضوع مهم برای اوپل، 
فقدان مالکیت آلمانی از ســال ۱۹۲۹ است. این برند طی مدتی 
طولانی تا ســال ۲۰۱۷ تحت مالکیت جنرال موتورز امریکا بود و 
حالا توســط گروه استلانتیس )پژو -سیتروئن( مدیریت می شود. 
اوپل سالانه یک تا ۲/۱ میلیون خودرو تولید می کند و سرپرست 

برند واکسال )Vauxhall( محسوب است.

  حذف بک گراند تصویر با هوش مصنوعی بدون افت
نسل اول موکا، سال ۲۰۱۶ معرفی شد و از ۲۰۲۱ تاکنون، سری 
جدید را تجربه می کند. نسل دوم، اشتراکات فنی با پژو ۲۰۰۸ و 
جیپ اونجر و سیتروئن C4 دارد. دیگر نکته ی عجیب برای موکا، 
خط مونتاژ در فرانسه است که واردات این خودرو به ایران را سخت 
خواهد کرد. از سویی دیگر، موکا با نسخه های بنزینی و تمام برقی، 

برای بازار ایران جذابیت خواهد داشت.

  طراحی بدنه و نمای ظاهری اوپل موکا پرشیا خودرو
نسخه ی رونمایی شده در نمایشگاه شیراز، سقف و کاپوت سیاه 
دارد اما برای بازار اروپا، مدل هایی با رنگ آمیزی یک دست نیز دیده 
می شود. مدیران استلانتیس، به خوبی توانستند طراحی موکا نسل 
دوم را متحول کنند و این خودروی کوچک را مدرن جلوه دهند.

چراغ های باریک و مخفی در قاب جلوپنجره، مهم ترین المان 
ظاهری موکا محســوب می شود. نشــان تجاری اوپل در زمینه ی 
ســیاه، کاملا واضح اســت و زیر کاپوت، عملا فضای خالی برای 
هدایت به سمت رادیاتور دیده نمی شود. حفره های داخل سپر، در 
محدوده ی نزدیک زمین، نقش جلوپنجره را بازای می کنند و همراه 
ادوات پلاستیکی سیاه، حس اسپرت موکا را نشان می دهند. این 
ترفند، البته باعث کاهش هزینه ی تولید و تریب شخصیت لوکس 

خودرو شده است.
در نمای جانبی، ادوات پلاســتیکی توی ذوق می زنند و بخش 

بزرگــی از قاب گلگیر تــا  رکاب زیر درها را پوشــش می دهند. 
موکا با طراحی جذاب ســتون ها و سقف، جذاب به نظر می رسد. 
همچنیــن رینگ اســپرت ۱۷ و ۱۸ اینچ، برای یــک کراس اور 
کوچــک اقتصادی، جالب هســتند. نکته ی عجیــب برای موکا 
 ۲۰۲۴، فقدان آنتن کوســه ای و نصب نمونــه ی فلزی بزرگ در

 انتهای بدنه است.
حجم دهی درپوش صندوق و سپر عقب موکا نیز، ظرافت مورد 
انتظار از یک خودرو اروپایی را نشــان می دهد. هرچند که ادوات 
پلاستیکی، توی ذوق می زنند اما فرم چراغ های LED و نشان تجاری 
اوپل، قطعا خریدار ایرانی را جذب موکا خواهد کرد. این کراس اور 
کوچک حتی در نمای پشت هم، کاملا متفاوت از مدل های چینی 

به نظر می رسد.
اوپــل موکا ۲۰۲۴ با طــول ۴,۱۵۱  و عرض ۱,۷۹۱  و ارتفاع 
۱,۵۳۱  و فاصلــه محوری ۲,۵۵۷  میلی متر تولید می شــود. این 
شرایط، نشان می دهد که خودروی مذکور، نسبت به X22 مدیران 

خودرو نیز کمی کوچک تر است.

  طراحی داخلی و نمای کابین اوپل موکا پرشیا خودرو
داشبورد ساخته شده از پلاستیک سخت برای محصولی اروپایی 
در کلاس قیمتی موکا، عجیب نیست. از سویی دیگر، سازنده تلاش 
کرده اســت با نمایشگر لمسی بزرگ و پنل دیجیتال، ویژگی های 
مــدرن این مینی کراس اور را تقویت کند. جنس فرمان، کلیدها و 
کنســول بین صندلی ها نیز، حس یک خودروی ارزان  با کمترین 

ادوات لوکس را به سرنشینان می دهد.
وســط داشبورد، مانیتور لمسی ۱۰ اینچ دیده می شود و پشت 
فرمان، نمایشگر رنگی ۱۲ اینچ وجود دارد. مدل وارد شده به ایران، 
کنسول نقره ای رنگ با پلاستیک مات ارایه می کند اما نسخه های 
سفارشی بازار اروپا، تزئینات اضافی و ادوات شفاف )سیاه پیانویی( 
دارند.کابین اوپل موکا رونمایی شده در نمایشگاه شیراژ، با ترکیب 
رنگ ســیاه و قرمز، اسپرت و جوان پســند دیده می شود اما برای 
تودری ها، مواد نرم و مبله ندارد. صندلی ها نیز ساده و کاملا معمولی 
به نظر می رســند. فاصله محوری این خودرو، مشابه X22 است و 
از این نظر، راحتی سرنشین مشابه مینی کراس اور مدیران خودرو 

فراهم می کند؛ اما سقف کوتاه تری دارد.
از شــواهد موجود می توان نتیجه گرفت، افــراد بلندقد روی 
صندلی های عقب موکا، چندان راحت نباشــند و حس آزاردهنده 
برای نزدیکی سر به سقف را تجربه کنند. صندوق عقب، ۳۵۰ لیتر 
فضای حمل بار دارد که نسبت به ام وی ام X22  و رنو کپچر با ۴۲۰ 

لیتر، مناسب سفرهای خانوادگی محسوب نمی شود. البته می توان با 
جمع کردن صندلی های عقب موکا،  ۱۰۶۰ لیتر در اختیار داشت.

  پیشرانه و تجهیزات فنی اوپل موکا پرشیا خودرو
در بــازار جهانی، دو مدل موکا بنزینی و برقی وجود دارد. فعلا 
نســخه ی احتراقی با موتور سه سیلندر وارد ایران شده و احتمالا 

نسخه ی برقی، چند ماه بعد رونمایی خواهد شد.
موکا بنزینی از موتور ۳/۱ لیتر توربو، ۱۳۰ اســب بخار قدرت و 
۲۳۰ نیوتن متر گشتاور  می گیرد. این مدل با گیربکس ۸ سرعته 
اتوماتیک و ساختار محرک جلو،  در زمان ۱۰ ثانیه به سرعت صد 
کیلومتر برساعت می رسد و نهایت سرعت ۲۰۰ کیلومتر برساعت 
فراهم می کند. میانگین مصرف سوخت موکا توربو با وزن خالص 

۱۲۰۰ کیلوگرم، ۴ تا ۵  لیتر بنزین در صد کیلومتر است.
مــوکا برقی، ۲ مدل با قدرت ۱۳۶ و ۱۵۶ اســب بخار، همراه 
گشتاور ۲۶۰ نیوتن متر دارد. این خودروها، توان پیمایش ۳۲۰ و 
۴۰۷ کیلومتر فراهم می کنند  و سرعت گیری صفر تا صد کیلومتر 
برســاعت ۹ تا ۱۰ ثانیه دارند. مــوکا الکتریکی، از گیربکس تک 
سرعته اســتفاده می کند.در اروپا، موکا بنزینی با موتور ۲/۱ لیتر 
تنفس طبیعی و گیربکس ۶ ســرعته دستی نیز وجود دارد. این 
مدل، همراه ۱۰۰ اسب بخار و ۲۰۵ نیوتن متر، در زمان ۱۱ تا ۱۲ 
ثانیه به ســرعت صد کیلومتر برساعت می رسد و حدود ۵ لیتر در 
صد کیلومتر، بنزین مصرف می کند.شش کیسه هوا، کروز کنترل، 
ترمزهای دیسکی جلو و عقب، سیستم کنترل پایداری ESP، حسگر 
پارک و دوربین عقب، سنسور باران، سیستم صوتی ۴ بلندگو با ۲ 
توییتــر،   تهویه نیمه اتوماتیک، آینه های برقی به همراه گرمکن، 
نشــانگر باد تایرها، چراغ های LED، ترمز پارک برقی )دکمه ای(، 

امکانات استاندارد اوپل موکا هستند.

 قیمــت اوپل موکا در بازار جهانی و هزینه خرید مدل 
وارداتی

مدل دنده اتوماتیک مجهز به موتور ۲/۱ لیتر توربو که توســط 
پرشــیا خودرو رونمایی شده است، در بازار اروپا حدود ۲۰ تا ۲۲ 
هزار یورو قیمت دارد. با این شــرایط، می توان قیمت نســخه ی 
نهایی را برای خریدار دسته اول ایرانی، تقریبا ۵/۲ میلیارد تومان 
پیش بینی کرد. هزینه ی خرید نسخه ی برقی )Mokka-e( در اروپا 
۳۰ هزار یورو اســت و چنانچه تخفیف عوارض گمرکی مخصوص 
خودروهای الکتریکی داشته باشد، حدود قیمت ۵/۲ تا ۸/۲ میلیارد 

تومان در ایران خواهد داشت.

اوپل موکا 2024 در ایران

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
شنبه 1403/03/26
شماره : 1655

قیمت هر اونس طلا امروز ۲۵ خرداد ماه با ۰.۹ درصد 
افزایش به ۲۳۰۸ دلار و ۶۴ سنت رسید.

 بــه نقل از رویترز، قیمت طلا در روز جمعه افزایش 
یافته و در آســتانه اولین افزایش هفتگی طی یک ماه 
گذشــته قرار دارد. اطلاعات اقتصادی آمریکا حاکی از 
کاهش فشار قیمت هاست که خوشبینی نسبت به پایین 

آمدن نرخ بهره فدرال رزرو را افزایش می دهد.
قیمت هــر اونس طلا امروز با ۰.۹ درصد افزایش به 

۲۳۰۸ دلار و ۶۴ سنت رسید.
قیمــت معاملات آتی طلا در بازار کامکس نیویورک 
هم بــا یک افزایش ۰.۱۶ درصدی به ۲۳۲۱ دلار و ۸۰ 

سنت رسیده است.
در میان ســایر فلزات گرانبهــا، قیمت نقره با ۰.۰۷ 
درصد کاهش به ۲۹ دلار و ۵ ســنت رســید و پلاتین 
بــا یک افزایش ۰.۶۶ درصدی ۹۵۹ دلار و ۱۰ ســنت 

معامله می شود.
تحلیلگران عقیده دارند نتیجه اجلاس دو روزه فدرال 
رزرو آمریکا باعث بی ثباتی در بازار طلا شــده اســت. 
بهترین شــرایط برای طلا ادامه تورم پایین است. چون 
باعث کاهش نرخ بهره بانک مرکزی آمریکا و در نتیجه 

افزایش تقاضا برای طلا می شود.
اطلاعات اقتصادی آمریکا که در روز پنجشنبه منتشر 
شد نشان داد شاخص قیمت تولیدکننده در این کشور 
به طرز غیر منتظره ای در ماه مه کاهش یافته که نشانه 
دیگــری از روند نزولی تورم به دنبال اوج گرفتن آن در 

سه ماهه اول سال جاری میلادی است.
بانــک مرکزی آمریکا اعلام کــرده نرخ بهره را برای 
مدت طولانی تری در همین ســطح بالا حفظ می کند و 
احتمالاً اولین بار آن را در ماه دســامبر پایین می آورد. 
امــا تاجران با توجه به پایین آمدن نرخ تورم در آمریکا، 
۶۷ درصد احتمال می دهند روند کاهش نرخ بهره از ماه 

سپتامبر آغاز شود.
نرخ پایین بهــره هزینه نگهداری طلا به عنوان یک 
ســرمایه غیر سودده را کاهش داده و تمایل برای خرید 

آن را افزایش می دهد.

 قیمت جهانی طلا 
افزایش یافت

حوزه نفت در سال گذشته رشد ۲۰.۳درصدی داشته 
و با توجه به این رشــد، ســهم قابل توجهی در افزایش 
تولید ناخالص داخلی و بزرگ شدن اقتصاد ایران محقق 

شده است.
 رشــد اقتصادی ایران در دولت ســیزدهم صعودی 
بوده و این موضــوع بیش از هر چیز مربوط به افزایش 
تولیــد و صادرات نفت و درآمدزایی و ثروت آفرینی این 

بخش بوده است.
رشد اقتصادی پارسال براساس تازه ترین محاسبات 
حســاب های ملی مرکز آمار ایــران، معادل ۵.۷ درصد 
با احتســاب نفت و ۳.۴ درصد بدون نفت بوده است. بر 
این اساس، رشته فعالیت های گروه صنایع و معادن ۶.۹ 
درصد، گروه خدمات ۵.۷ درصد و گروه کشاورزی منفی 

۲.۲ درصد نسبت به سال ۱۴۰۱ رشد داشتند.
رشــد اقتصادی در ســه ماهه چهارم پارسال، ۲.۹ 
درصد با احتســاب نفــت و ۰.۹ درصد بدون نفت بوده 
است. همچنین رشته فعالیت های گروه صنایع و معادن 
۴.۹ درصد، گروه خدمات ۱.۵ درصد و گروه کشاورزی 
۰.۶ درصد، نسبت به سه ماهه چهارم سال ۱۴۰۱ رشد 
داشــته است.نکته مهم در این میان نقش مهم افزایش 
تولید و صادرات نفت ایران در رشد اقتصادی کشور در 
ســال ۱۴۰۲ است تا آنجا که تنها در زمستان پارسال، 
۱۶.۲ درصد از تولید ناخالص داخلی کشور از محل تولید 
و صادرات نفت محقق شــده که بالاترین سهم را میان 

بخش های مختلف اقتصادی داشته است.
بخش نفت در مجموع سال گذشته بیشترین نقش 
را در رشــد اقتصادی ایران داشته است. رشد اقتصادی 
ایران در ۱۴۰۲، بدون احتساب نفت ۳.۴ درصد بوده و 
این در حالی است که رشد اقتصاد ایران با احتساب نفت 

۵.۷ درصد را نشان می دهد.

رشد ۲۰.۳ درصدی بخش 
نفت در سال ۱۴۰۲

هوش مصنوعی آهنربــای دائمی جدید فاقد 
عناصــر کمیاب زمینی را ۲۰۰ برابر ســریع تر از 

انسان کشف کرد.
در حالی که برخــی از نهادها منابع جدید یا 
حداقل نادیده گرفته شــده را برای پاســخگویی 
به تقاضای فزاینده برای مواد کمیاب شناســایی 
می کنند، برخی دیگر به دنبــال ابزارهای جدید 
هســتند.به نقل از ان ای، یک شرکت فناوری در 
بریتانیا به نام متریالز نکسوساعلام کرده است که 
با کمک پلتفرم هوش مصنوعی خود یک آهنربای 
دائمی جدید طراحی کرده است که عاری از عناصر 
کمیاب زمینی است.این شرکت می گوید فرآیند 
کشف و توســعه مبتنی بر هوش مصنوعی ۲۰۰ 
برابر ســریع تر از فرآیند دستی انسانی بوده است 
و امید جدیدی را به دنیایی پر انرژی با اشــتهای 
فزاینــده برای آهنرباهای قدرتمند می آورد.با دور 
شدن جهان از موتورهای احتراق داخلی و استقبال 
تدریجی از تحرک الکتریکی، تقاضا برای موتورهای 
فشرده و پرقدرت به سرعت در حال افزایش است. 
تاکنون محبوب ترین گزینه در صنعت خودروسازی 
موتور آهنربای دائمی اســت کــه نیروی بیش از 
۸۰ درصــد خودروهای الکتریکی مدرن را تامین 
می کند.این شرکت تخمین می زند که تقاضا برای 
آهنرباهای دائمی تا ســال ۲۰۳۰ تنها در صنعت 
خودروهای برقی ۱۰ برابر خواهد شد و این فقط 
خودروها و کامیون های برقی نیستند. موتورهای 
آهنربای دائمی برای بسیاری از کاربردها از جمله 
رباتیک، هواپیماهای بدون سرنشین و توربین های 
بادی مورد تقاضا هستند.مشکل اینجاست که مواد 
خاکی کمیاب که برای ایجاد قوی ترین آهنرباها و 
کارآمدترین موتورهای پرقدرت استفاده می شوند. 
مــوادی ماننــد نئودیمیم و دیســپروزیم نیاز به 
اســتخراج مخرب و پردازش پرهزینه و پر انرژی 
دارند.چین با بزرگ ترین بــازار خودروهای برقی 
در جهان به عنوان پیشرو در استخراج و پردازش 
عناصر خاکی کمیاب شناخته می شود و ۷۰ درصد 
از عناصر کمیاب جهان را از زمین استخراج می کند، 
در حالی که نزدیک به ۹۰ درصد آنها را پردازش 
می کند. این امر به این کشور کنترلی انحصاری بر 
مواد ضروری می دهد و سایر بازارها را در معرض 

اختلالات عرضه و نوسانات قیمت قرار می دهد.

هوش مصنوعی یک آهنربای 
دائمی جدید کشف کرد

کنترل لمســی ویلچر برقی از دســتاوردهای 
یکی از شرکت های دانش بنیان است که امروز در 

نمایشگاه آبادیران رونمایی شد.
در حاشیه دومین نمایشگاه آبادیران از کنترل 
لمســی ویلچرهای برقی ساخته شده در یکی از 
شــرکت های دانش بنیان با حضور حسن مسلمی 

نائینی رئیس جهاد دانشگاهی رونمایی شد.
این کنترل لمسی یک اپلیکیشن کنترل لمسی 
با قابلیت نصب در انواع ویلچرهای برقی و سازگار 

با هر نوع محدودیت عضلانی است.
وحید هاشــمی، مدیرعامل این شرکت دانش 
بنیان گفت: این شــرکت  از سال های گذشته در 
حوزه سیستم های ناوبری و کنترل متحرک های 
الکترونیکی حوزه پزشکی فعال بوده است و همکار 
سازمان بهزیستی در حوزه تجهیزات الکترونیکی 

توانبخشی هستیم.
وی با اشاره به کنترل لمسی ویلچر برقی توضیح 
داد: بر اساس نیاز سنجی های انجام شده در جامعه 
معلولان و سالمندان و جانبازان متوجه شدیم که 
افراد دارای معلولیت های شدید مانند افراد مبتلا 
به ام اس پیشــرفته، ضعف عضلانی و دیسترفی 
و ضایعات نخاعی_ گردنی توانمندی اســتفاده از 

ویلچرهای معمول را ندارند.
هاشمی افزود: با استفاده از این کنترلر لمسی 
ایــن امکان را بــرای این دســته از معلولان که 
توانمندی کار با دست خود را داشته باشند فراهم 
می کند تا بتوانند از ویلچرهای برقی استفاده کنند.

مدیرعامل این شــرکت دانش بنیان با اشاره به 
جزئیات این فناوری گفت: نرم افزار کنترل هوشمند 
ویلچر در گوشی های هوشمند نصب می شود و از 
طریق اتصال گوشی همراه به ویلچر برقی، فرد از 
طریق گوشی همراه خود می تواند ویلچرهای برقی 

را کنترل کند.

هدایت و کنترل ویلچر برقی 
با موبایل
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